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editoriat 

6 de jul iol, Festa Major, Roser de la Vila. Sembla que Amics 
de Cerdanya, com a entitat que es proposa la cot.laboració 
amb totes les manifestacions culturáis i socials de la comarca 
hauria de participar en l'organització de la Festa Major. Pero 
no. Ningú ha demanat la nostra "desinteressada" coLlabora-
ció, i Amics de Cerdanya, perqué no?, hem quedat decebuts 
davant d'aquests organitzadors del Roser que, potser per 
titilarnos de polítics-intel.lectuals-máquines d'escriure i enfa
dosos, pensen que no podem col.laborar a "montar" una Fes
ta Major com cal. Potser amb la partícipació de totes les enti-
tats de Puigcerdá, el Roser de la Vila hauria comptat amb una 
serie d'activitats i de "farres populars" que han mancat. 

Cal dir, per altra banda, que, al costat de les Festes Majors 
d'altres pobles cerdans -Bellver, Llívia, A l p - , Puigcerdá, 
com sempre, s'ha destacat peí seu caire impopular. Cada 
any esperem un Roser diferent, i cada any veiem les matei-
xes poncelles. Malgrat tot , pero, Amics de Cerdanya ens man-
tenim fidels al nostre poblé i a les nostres esperances d'un 
Roser veritablement popular. 
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PISTAS DE E S Q U Í DE MERANGES(II) 
Proyecto. La zona esqüiable que con

templa el proyecto j está situada a una dis
tancia de 3 a 4 km. del núcleo urbano de 
Meranges, formando un pob'gono de 350 
hectáreas que, partiendo del "Pie de la 
Carabassa", se extiende al norte hasta "Coll 
Ture" y continua por el torrente de "Ture'' 
hasta "Camp Llong"; al este queda limita
do por la carretera que une la fuente de 
"Las Gensanes" con el torrente, y al sur 
por la Unea que une la "Font de les Gensa
nes", el "Pía de Matons", el ''Coll Pan" la 
"Pedra de la Mola" y el "Pie de ta Carabas
sa", con posibilidades de ampliación hacia 
el este, a un nivel inferior al de la carretera. 
La altitud de la zona descrita, donde que
daría ubicada la estación, oscila entre los 
2.734 m. (La Carabassa) y los 1.800 en su 
cota más baja (Camp Llong),lo cual favo
rece la permanencia abundante de nieve 
durante toda la temporada, desde diciem
bre hasta abril, con buenas características 
para la práctica del esquí. 

La puesta en marcha y equipamiento de 
la estación, se efectuaría en dos fases. En 
la primera fase están previstos siete teles-
quís, que abarcarían la casi totalidad de las 
pistas y en la segunda fase se contemplaría 
la posibilidad de prolongación de uno de 
los telesillas hasta "Camp Llong" y se pro
cedería a la instalación de un telecabina y 

un telesilla doble desde el pie de las pistas 
hasta la "Carabassa", los cuales podrían ser 
utilizados tanto en invierno como en vera
no. 

Recientemente ha sido inaugurada en 
esta zona un circuito de esquí de fondo que 
ayudará a dar una imagen de estación com
pleta. 

La estación, una vez terminada, tendría 
una capacidad para 5.000 esquiadores sien
do mayor que las de Llesui, Espot o la Tu
ca y similar a la de Masella. 

El acceso a la zona de las pistas se efec
tuaría utilizando las actuales carreteras y 
se ha previsto la construcción de tres par-
kings a pie de pistas; uno de ellos junto a 

la pista de debutantes, y un servicio de 
metrobuses para ascender a las cotas su
periores, con lo que se evitaría la presen
cia de velu'culos aparcados a lo largo de 
la carretera de acceso. 

En cuanto a la urbanización, en la pri
mera fase: fque tendría una duración apro
ximada de 5 años), se procedería a la cons
trucción de bares, restaurantes, escuelas de 
esquí, etc., a pie de pistas y a la adaptación 
de casas habitadas o deshabitadas de Me
ranges, como pensiones o apartamentos. En 
la segunda fase se pondrán a disposición de 
los esquiadores 1.000 nuevas camas, con 
servicios de tenis, pistas de patinaje, golf 
y piscina climatizada. 

PERE 

FLAMA 
DEL CANIGO 
FOCS DE 
SANT JOAN - 80 

Va transcórrer la diada de Sant Joan 
d'enguany sense pena ni gloria i amb els 
aconteixements que la caracteritzan nor-
malment, 

La novetat d'aquest any ha estat de ti-
pus organitzatiu, els actes han estat coordi-
nats peí Club Poliesportiu i Amics de la 
Cerdanya amb la coLlaboració de TAjunta-
•snent. 

Deis actes que varen teñir Uoc passem 
tot seguit a parlar-ne. 

En primer lloc el dia 23 per la tarda es 
va anar a ta Guingueta a cercar la flama del 
Canigó. Per tot aixó es va formar una cara
vana de cotxes que l'havien d'acompanyar. 
A la Guingueta havia moscatell i pastes per 
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a tothom. Es va bailar una sardana de ger-
manor i tot seguit es va pujar cap amunl 
amb la Flama que era portada por joves 
atletes que s'anaves rellevant. 

Un cop a Puigcerdá es va dipositar dalt 
del campanar fins l'hora d'encendre les fo-
gueres, la qual cosa va teñir lloc a les 10 del 
vespre. 

\ la foguera de la pla^a del Campanar es 
convidava a vi i coca al públic assistent. 

Les instal.tacions del Poliesportiu van 
servir de marc per la revetlla popular que 
va teñir lloc mes tard i que va ser amenit-
zada per un conjunt local que aquesta nit 
va fer la seva presentado al públic. Tanma-
teix podem dir que van ser ben rebuts per 
part de tots. L'assisténcia de personal va 
ser molt nimbrosa. 

Heus ací el que va donar de si aquest 
jorn amb tots els petits defectes d'organit-
zació que s^esdevingueren amb ánim d'ado-
bar properes diades, aixó si, amb una mica 
mes de participació de tots. 

RUFACA 

NOTA DEL COMITÉ LOCAL DE 
CENTRISTES DE CATALUNYA 

iCC-UCD) 

Con fecha G de ¡unió se consti tuyó, me
diante votación totalmente democrática, el 
nuevo Comité Local de Cantristes de Cata
lunya (CC - UCD}. Dicho Comité Lcual ha 
quedado integrado de la siguiente forma: 

PRESIDENTE 
Gabriel de la Mata Güell 

SECRETARIO GENERAL, 
José Morer Tor 

VOCALES 
Román Bertrán Hernández 
Francisco Armengol Bertrán 
Alberto Bieleveld Boites 
Juan Llabería Corbella 
Vicente Vi la Macelán 
Ramón Casanovas Capdevila 
Miguel Llanas Reguant 
Enrique Orr¡ Torrent 
Antonio Bonada Lereu 
Eusebio Casas Alcarria 
Andrés Puente Rodríguez 
Andrés Costa Francas 
Marcelino Costa Pallares 
Arttonio Castro Fernández 
José Inglada José 



actualitat 

PER LA MODERNITZACIO DE 
LESCOMUNICACIONS 

A f i de reivindicar una millora en les ca-
rreteres N 152 i C 1313 i en la línia de fer
rocarril Barcelona - Puigcerdá - Sant Joan 
de les Abadesses, va teñir lloc a Puigcerdá 
un acte que, promogut pels Alcaldes de 
Ripol l , La Seu i Puigcerdá i presídít peí 
Conseller de Política Territorial i Obres 
Publiques de la Generalitat, aplegá a la 
taula els alcaldes esmentats mes el de 
Balaguer (Gallego) i Vic (Muntanyá), al 
President de la Diputació de Girona (Cal
zada), a un representant de la de Lleida 
(Cebriá) i a un assessor de política terri
torial de la Generalitat (Carreras). La con
vocatoria havia obtingut un ampie ressó 
en els mitjans de premsa, radio i TV i 
comptá entre el públíc amb la nombrosa 
presencia de parlamentaris de C i U , ERC, 
PSC i PSUC i de batlles de les comarques 
afectades. 

La presentació a cura del batlle de Puig
cerdá, Josep Turiera, dona pas a l'obertura 
d'un acte, que va ser qualificat com un 
deis primers actes intercomarcals realitzats 
a Catalunya, per fer sentir la veu de les co
marques de r inter ior a f i d'arribar a una 
millora en les comunicacions que, fins el 
moment, amb paraules de l'alcalde de Ri-
pol l , Plella, han servit tant per buidar les 
nostres comarques com de font de dese-
qui l ibr i . L'alcalde de La Seu, A . Gallart, 
remarca, al seu to rn , que aquest acte 
suposava una prova de la normalització 
del país i preferí centrar el debat en les 
demandes concretes i en la formació d'una 
Comissió Permanent per a resoldre el pro
blema que no pas fer un memorial de greu-

ges deis problemes de cada comarca, dones 
"mes que parlar —digué— és plorar" . 

Després de la intervenció de tots els 
ponents, es dona lectura al projecte de ma-
nifest que suscita una picabaralla dialéctica 
quan el parlamentari Massó (C i U) proposá 
una esmena per suprimir que el manifest es 
trametés al MOPU i a la Generalitat i per a 
que fos aquesta Túnica destinatária. Els al
caldes de Ripol l i La Seu, per contra, de-
fensaren la doble via argumentant que la 
carretera N 152 encara depenia del Ministe-
r i . La polémica entre el que, per alguns, era 
una poslció mes nacionalista i per altres un 

intent demagógic deis parlamentaris de 
Convergencia de capitalitzar l'acte i les pos-
síbles solucions que aquest pogués aportar, 
es resolgué felipment amb la fórmula de 
qué es trametés a la Generalitat i aquesta, 
si feia fal ta, al MOPU. 

NO FEMPROMESES 
Per acabar l'acte intervingué el Conseller 

Josep M. Cullell dient que no volia fer pro-
meses, dones una Generalitat que té un 
pressupost com el de l 'Ajuntament de 
Castelldefels no pot fer promeses. Pero 
es compromete a treballar per un nou 
model territorial i a portar al Parlament 
el Pía Nacional de Carreteres. 

Finalment tingué lloc una roda de prem
sa en la qual el Conseller ens contesta que, 
si bé la Generalitat no podia fer res amb els 
Tunéis de Toses i Cadi' al tractar-se d'una 
empresa privada, sí tenia interés a obrir 
rápidament l'eix del Llobregat. Respecte a 
la futura divisió territorial de Catalunya 
manifestá que aquest tema no era de la seva 
competencia sino de Governació i peí que 
fa a les pistes d'esquí de Meranges l'assessor 
técnic que l'acompanyava. Carreras, afirma 
no teñir coneixement encara de cap projec
te. A ix í mateix, en relació ais paros naturals 
anuncia que en tres o quatre mesos es 
donarla a conéixer un mapa a manera de 
quadre impressionista. •»> 
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actuafítat 
•ELMANIFEST 

El manifest f inalment aprovat fou el se-
güent: 

'Reunits a la Vila de Puigcerdá, conflu
encia de les carreteres N 152 i C 1313 i Es-
tació final del ferrocarril Barcelona - Sant 
Joan de les Abadesses - Puigcerdá, Ajunta-
ments de poblacions pertanyents a les co
marques de Noguera; l 'AIt Urgell; La Cer-
danya; El Rípollés i Osona, els quals, assu-
mint la responsabilitat que els pertoca com 
a representants d'un con juntde comarques 
interíors de Catalunya en lesquals les seves 
comunicacions entre sí es troben en un es-
tat de deficiencia notable; hem acordat, fer 
publiques les resolucions següents: 

1er.— Manifestar la seva preocupado da-
vant de la Generalitat de Catalunya peí pro-
gressíu deteriorament i insuficiencia de les 
comunicacions per carretera i per ferrocar

ri l entre les comarques interiors de Catalu
nya i particularment les carreteres N 152 i 
C 1313 així com el FF.CC. Barcelona -
Puigcerdá - Sant Joan de les Abadesses, aixi 
com les comunicacions interiors dins de 
cada comarca. 

2on.— Manifestar la seva inquietud per 
tes previsions futures d'inversions en els 
eixos esmentats així com la regressió d'e-
quipaments de les comarques interiors de 
Catalunya. Aquest procés significa agudit-
zar el profund í gravíssim desequilíbrj que 
pateixen tots ets ciutadans de Catalunya. 

3er.— Trametre el nostre manifest a tots 
els Parlamentaris catalans per tal que siguin 
conscients del problema de comunicacions 
que pateixen les comarques interiors del 
Principal. 

4art.— Fer que cada Ajuntament deis 
aquí representáis prenguín un acord de Pie, 
ratificant els cinc punts del present mani
fest. 

5é.— Nomenar una Comissió permanent 
amb seu a Puigcerdá composta pels Alcal
des de cada una de les capitals de les co
marques representadas o peí que cada una 
de les comarques de Osona, el Ripollés, 
Cerdanya, l 'AIt Urgell, la Noguera designi, 
per tal que s'entrevisti amb el President de 
la Generalitat i el Conseller de Política Ter
ritorial i Obres Publiques to t fent-los arri
bar aquest manifest i les nostres inquietuds 
així com que continui posteriorment qual-
sevol gestió que estigui d'acord amb l'espe-
r i t del present manifest, especialment la 
realització de la via pirinenca i que demani 
al M.O.P.U. en el cas de comunicacions que 
s'escapin de la seva competencia. 

Eis Alcaldes de tes poblacions de La No
guera, l 'AIt Urgell, La Cerdanya, El Ripo
llés i Osoná voten i demanen una Catalunya 
mes equilibrada comarcalment. 

Puigcerdá a vint- i-nou de juny de mil 
nou-cents vuitanta. • 

Darrerament han aparegut profusament 
senyals per ordenar el tráfic a Puigcerdá. 
Mes o menys ben rebudes pels veíns, segons 
els facin mes o menys la punyeta particu
larment, el que és indubtable és que feien 
falta. Pero, peí que s'ha pogut veure, molts 
automobjlisistes han "passat" totalment de 
senyals i les coses segueíxen com abans. 
A ixó vol dir que, de moment, les dues me
sures que ha prés l 'Ajuntament en materia 
de cjrculació —les urbanes i les senyals— se-
gueixen essent per sí soles ínsuficients. D'a-
quí que s'hagi comen^at a pensar seriosa-
ment en una tercera mesura combinada 
que, si es porta a terme i s'aplica realment, 
pot ser el terror deis automobilistes desa-
prensius: "e lsceps", • 

•xó 

^ ' 

v^V' 

Una senyal original 

LLIVIA 

Amb el t i to ! de "Primer Quadern d ' ln -
formació Municipal de Lli 'via", l 'Ajunta
ment d'aquesta Vila ha publicat un Ilibre 
d'impressió excel.lent, amb una tirada de 
800 exemplars que han estat repcrtits gra-
tuj tament ais veíns. En l'exemplar que 
s'ha adrepat a "Ru faca" veiem que el ¡li
bre, endemés de recollir tots els Ptens de 
l 'Ajuntament presidit per Valehti Suriá, 
dona complída informació sobre les realit-
zacions del Consistori i deis problemes a 
resoldre. Les nostres felicitacions per la 
iniciativa. • 

6/RUFACA/juüol-n.30 



LA CASA DE LA VI LA 

PLE DEL MES DE JUNY 

actualitat 

Comeni^areni la crónica d'aquest pie re
marcan! la gran assisténcia de públie. MaJ 
s'havia vist la sala d'actcs Lan plena de gent 
i mai un pie havia durat tant: des de dos 
quarts de non fins a dos quarts de quatre 
de ]a matinada. El punt de l'ordre del dia 
rei'erent a I'aprovació provisional del pía 
d'ordenació el dcsenrrotllarem aparl, degut 
a la seva extensió. 

El pie va comeni;ar amb la lectura de 
l'acla de la ses&ió anterior. El Sr. Bossoin 
va mostrar la seva disconformilat anib l"ac-
ta degut a que no constava tot el que va dir 
sobre la moció socialista presentada a Tal-
tre pie. Finalnient. després d'una petita dis
cusió, es va nioditlcar l'acEa. Seguidanienl 
es va passar a Tordre del dia. 

ler puní: TAXES DHL MHRCAT: 
La Coinissió d'Hiseiida va fer un estudi 

económic sobre el niercat fcant els preus 
de la següeiit manera: de 30 pesseles nielre 
lineal es passava a 60 i pels de Puigcerdá de 
20 que pagaven abans a 40. 

Es discuteix una bona estona sobre 
aquests preus i finalnient, davant la manca 
d'acord, es passa a la volació quedant de la 
següent manera: 

El Sr. Peñarrüja. el Sr. Vidal i el Sr. Al
calde voten en contra d'aquests preus per 
considerar-los excesius i els demés regidors 
aproven els esnientats preus. Per tant varen 
quedar aprovades per majoria les noves ta-
xesdel mercal. 

2on. puní: TAXES DE L'ESCORXA-
DOR: 

El Sr. Alcalde explica que s'ha pensat un 
canvi en el funcionanient de l'escorxador 
perqué resulti mes barat. Aquest canvi seria 
suprimir un jjperari i la feina que ara fan 
dues persones la fes només una. Aixó repre
sentarla l'estalvi d'una bona quantitat de 
diners. 

Sr. Vicens Peñarroja: "No hi estic con
forme en suprimir un Uoc de treball dones 
la persona que es quedarla a Pescorxador 
tindria tres sous i així sembla que l'ajunta-
ment estigui potenciant el "pluriempleo". 

Amb la disconformitat del Sr. Peñarroja 
es va aprovar la supressió d'un operari. Va
ren quedar aprovades també les noves taxes 
de l'escorxador: 3 pessetes per Quilo. 

3er. punt: NOMENAMENT DE VO-
CALS PER REPRESENTAR A L'AJLIN-
TAMENT A LA SOCIET.AT PROYDEGE-
SA: 

El Sr. Alcalde va informar que com j'a-
juntament de Puigcerdá té accions a Proy-
degesa, és necessari nomenar un vocal i dos 
suplents perqué rcpresentin a l'ajuntament 
dins Pempresa. Degut a que cap regidor es 
presenta voluntar] es va passar a votació. 
Els resultáis de la votació son els següents: 
El Sr. Francesc Turlera queda nomenat vo
cal i suplents els senyors Pérez de Ro^as i 
Francesc Revetllat. 

4art. punt: NOMENAMENT DELS 
CÜNSELLERS QUE FORMAR.AN PART 
DE LA MANCOMLNITAT: 

Sr. Alcalde: "'Ens várem reunir tois els 
alcaldes de la comarca i es va acordar (or
nar a tirar endavant la Mancomunitat. En 
un principi només estarien els municipis 
cerdans de la provincia de Girona, pero una 
vegada en funcionamení entrarien els de 
Lleidj''. 

Recordeni que el Sr. Bosom i el iSr. Sapé 
eren els representants nomenats provissio-
nalment per Palcalde per estar a la M;mco-
niunitat. El Sr. Pet'iarroja proposa que es 
tornin a noinenar lols de nou. S'accepta la 
proposta i es passa a escoilir tres regidors 
que juntament amb Palcalde representaran 
a Puigcerdá dins la Mancomunitat. 

Resultat de les votacions: 
Sr. Bosom: 3 vots. 
Sr. Peitx: 5 vots. 
Sr. Vidal: I vot. 
Sr. Fullana: 8 vols. 
Sra. Julia: I vot. 
Sr. Pérez de Rozas: 7 vots. 
Sr. Ravetllat: 1 vot. 
Sr. Sape: 6 vots. 
Sr. Tu riera: 6 vots. 
Davant l'empat existent entre el Sr. Sa

pe i el Sr. Turiera es va parlar de fer una 
nova votació de desempat pero el Sr. Sape 
va renunciar en favor del Sr. Tunera. Per 
tant la representado de Puigcerdá queda 
de la següent manera: El Sr. .•\icalde, el Sr. 
Fullana, el Sr. Pérez de Rozas i el Sr. Tune
ra. 

5é.punt: MUSEU D'ARQUEOLOGIA: 
Sr. Alcalde: Seria necessari crear un pe-

tit Museu Municipal per tal de que totes les 
coses que es van t robantes poguessin que
dar aquí. 

Tüts els regidors están conformes i s'a-
prova per unaniniitat. 

6é. puní: APROVACIO DEL PLA D'O-
líRES I SERVÉIS DE CATALUNYA. 

El Sr. .alcalde explica que la Generalitat 
demana a les poblacions una serie de pres-
supostos sobre les obres que es creuen de 
mes urgencia per tal d'ajudar a sufragar les 
despesses. 

Es varen aprovar per unanimitat les 
obres a demanar que serien: 

Escorxador: 17 milions. 
Insta] .lacio d'aigües: 69 milions. 
Ampliació pare de bombers: 10 milions. 
Construcción accesos poliesportiu: 5 mi

lions. 
INFORMES 1 PRECS I PREGUNTES. 
En aquest apartat, el regidor Vidal in

forma sobre el donatiu de 30.000 pessetes 
fet per un vei a H d'ajardinar e! recó que hi 
ha a Fentrada de la Plaí̂ a Barcelona. 

La regidora J uliá dona coneixement 
d'un informe técnic i un avantprojecte de 
les obres a executar a les escoles, el 50 per 
100 del cost de les quals correría a carree 
de l'Ajuntament. E) regidor Turiera aprofi-
tá l'avinentesa per demanar que esremitei-
xi a la Comissió d'Hisenda per saber s'hi 
havia diners sufícients. Pero finalment s'a-
prová per unanimitat, encara que hauriem 
de dir inÜlot que s'aprová per roñes, dones 
eren les tres de la matinada i en aqüestes 
iiores les ganes de discutir deis regidors i 
les d'escoitar del públic havien disminuít 
sensible ment. 

Finalment, l'Entesa dona lectura al co-
municat que pubhquem en una altra part 
d'aquest matebc número de RUF.^CA. 
Era un quart de quafre i. després de 7 ho-
res, el somni havia guanyat el Pie. 

Un racó adecentat 
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L'ENTESA MUNICIPAL 
JA NO ÉS ENTESA 

L'Entesa Municipal de fet ja no 
existeix. Així ho dona a en tendré el 
comunicat que varen fer públic en 
el Pie de TAjuntament i en l'entre-
vista que hem mantingut amb eis 
tres regidors de la candidatura. 

AL CONSISTORI EN PLE DE 
L'AJUNTAMENT DE PUIGCERDÁ 

Els sotasignants, components del grup 
ENTESA MUNICIPAL, volem posar en co-
neixement d'aquest Consistori les següents 
consideracions: 

1. Qué passat un any de la seva constitu-
ció s'ha posat de manifest la reiterada man
ca d'unitat de criteris deis components de 
L'ENTESA, palesada sobretot en els mo-
ments d'emetre els corresponents vots. 

2. Qué intentada la resolució del proble
ma a nivel] intern de l'ENTESA i al no ha-
ver-se trobat la solució adient, es creu 
oportú, des d'aquest moment, considerar 
que el criteri de cada un deis seus compo
nents tindrá el carácter de personal i d'a-
questa manera es normalitza una situació 
de fet en el funcionament del grup. 

3. Qué malgrat considerar és una qües-
tió d'ordre intern de la propia ENTESA 
MUNICIPAL ens obliga a donar-ne conei-
xement tan al propi pie municipal com a 
l'opinió pública el fet de voler assumir un 
deis puntáis de la nostra campanya elec
toral: el de la transparencia en qualsevol 

de les nostres activitats, 
Puigcerdá, 20 de juny de 1980 

Carlos CANES Martí 
Josep PEITX Junyent 

Vicen? PEÑARROJA Giménez 

ENTREVISTA 

RUFACA.- Com s'origina la crisi de 
l'Entesa? 

Entesa Municipal.— L'Entesa Municipal 
(EM), un cop va teñir els seus representants 
dins l'Ajuntament, va comen9ar a teñir una 
serie de deficiéncies de funcionament gene
ral. Aqüestes deficiéncies es concretaven en 
una falta de conexió molt directa entre tots 
i, sobretot, entre els tres regidors de l'Ajun
tament i aixó posa de manifest aquest mal 
funcionament. La crisi, per tant, s'ha orígi-
nat des del comen^ament. 

R.- Pero quines son les raons del mal 
funcionament? 

EM.— Bé, en principi, no hi ha hagut 
una coordinado entre els que estaña l'A
juntament i els que no hi son. Per altra part 
la idea de l'Entesa com a treball col.lectiu 
no ha funcional. I, fínalment, hi ha hagut 
disparítat de criteris. 

R.- En quins temes? 
EM.— Aixó s'ha vist molt ciar en els úl-

tims plens. Per exemple, en el tema del 
mercat, en el tema hospital, etc. 

R.- Quines solucions s'han buscat per 
solucionar aquesta crisi? 

actualitat 
EM.- S'ha piantejat quina era la funció 

de l'Entesa, si hi havien perepectives reals 
per tirar-la endavant i, al creure que no n'hi 
havién, s'ha acordat, per tant, fer pública la 
situació real. 

R.- Com queda, dones, l'Entesa? 
EM.— L'Entesa no seguirá funcionant 

com Entesa, tal i com ha vingut passant 
fins ara, encara que no quedín les portes 
tancades a les coLlaboracions deis seus an-
tics integrants. 

R.— I el Grup Municipal? 
EM.— Cada regidor tindrá capacitat de 

decisió independent sense que hi hagi d'ha-
ver criteris units. Si es coincideix bé i 
si no. . . 

R.- Aquesta decisió no semblará un 
frau a l'electorat de la candidatura? 

EM.— Francament, si en algún moment 
sembla frau ho haurá semblat des del co-
men9ament, dones si s'ha donat la idea 
d'un grup unit i si en els moments decisius 
hi ha hagut diversitat de criteris, suposem 
que els electors ja debien estar penant: 
"qué passa aquí?" Llavors Túnica cosa que 
fem és clarificar públicament les raons de 
que es produeix aquest estat de coses ja 
que s'ha vist que l'enteniment complert per 
a tota la gestió és molt difícil. Per altra ban
da, en el programa parlávem de transparen
cia i tot aixó és una prova mes de que la 
transparencia la seguim mantenint. 

RUFACA 

^GROA^ 

^̂  A -"^ LLET D'ALTA MUNTANYA 
ESlERIUnnOR 

LA TROBAREU A TOTES LES BOTIGUES DE 
LACERDANYA EN BOTELLA DE LITRE I MIG 

CERDANYA PUIGCERDÁ 
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Per cloure aquesta serie d'articles dedi
cáis a analitzar els partits poh'tics existents 
a Cerdanya ho fem amb el PSC (PSOE), 
darrer deis partits que resta per parlar-ne. 

Volem puntualitzar abans de comentar 
que ens hem trobat amb una dificultat a 
l'hora de recollir dades i confirmar detalls 
que quedaven pendents per tal de donar la 
millor informado possible. Aquests aclari-
ments no se'ns van donar per part del par-
tit. La qual cosa vol dir que pot apareixer 
algún error o manca d'interpretació, per 
tant demanem disculpes i una possible rec
tificado. 

Per comenfar farem una mica d'historia 
de la marxa deis socialistes a Cerdanya 
dient que l'any 77 davant les eleccions 
generáis havia tres partits, PSOE com a cap-
davanter a Guillem Gil, un PSC (congrés) 
amb homes com Agustí Gallart incorpo-
rant-se després F. Xavier Bosom i PSC (rea-
grupament) amb Agapito Mateos i Joan 
FuUana. 

Aleshores i comen9ant l'any 78 ve la 
fussió deis tres partits en un de sol for-
mant-se el PSC (PSOE) sortint elegit com a 
primer secretari Guillem Gil. Temps des
prés sortí en aquest carree Antoni Linares. 
Es Uavors quan teñen lloc les eleccions mu-
nicipals amb l'intent de formar una candi
datura amb el PSUC, en principi la resposta 
va ser afirmativa pero a última hora es van 
decidir els socialistes reflexant, pensem, 
l'actuació del partit a nivell general. El re-
sultat de les eleccions no va ser massa 

RADIOGRAFÍA PSC (PSOE) 
Iluent, es van perdre un centenar de vots 
en relació a les generáis quedant compost 
l'Ajuntament amb tres regidors sociahstes. 

En aquest moment el partit és a punt de 
celebrar el seu congrés en el que es tracta-
ran de sol.lucionar els problemes interns 
existents en el partit. Cal esmentar també 
que Tactual primer secretari del comité 
local es la Carme Camarero. 

Aquesta inestabilitat en el carree del pri
mer secretari del partit podria portar-nos a 
endevinar els problemes que aquest té i a 
questionar-nos qui és qui dins els Socialis
tes. En aquest moment entrem en el ter-
reny de l'especulació: 

Es així que ens ha arribat que en un 
moment donat en F. Xavier Bosom va pre
sentar la dimissió del partit estant-le dene
gada peí comité local; de la mateixa manera 
el problema amb altres destacats militants 
tampocestá resolt. 
ESTRATEGIA MUNICIPAL 

Es per aixó que no sabem si es pot par
lar massa d'una estrategia socialista a l'A
juntament, dones les diferencies que s'apre-
cien entre els seus regidors a les votacions 
com acostuma a passar a la resta de candi-
datures, son notables. Tanmateix sí que po
den notar-se canvis entre el moment de la 
constitució de l'Ajuntament i l'actualitat. 
La posició socialista de partida fou d'unitat 
amb l'Entesa de tal forma que va permetre 
augurar un 7 a 6 permanent en les vota
cions importants. Així va ser en la votado 
que va portar el nombrament del batUe i 

així fou en el primer pie. Pero a partir 
d'aquí l'auguri va demostrar-se fals: el 7 a 6 
no es repetirla. Sembla que els socialistes o 
el seu cap de Uista optaven por un intent 
d'apropament al Batlle, un possible fruit 
del qual fou que l'Alcalde proposés a en 
Bosom com a representant de l'Ajuntament 
al Consorci. Pero, sigui per les raons que 
sigui, al cap d'uns mesos, els socialistes 
elegiren un altre camí: el de les mocions. 

Les mocions han tingut la virtut de sac-
sejar un Ajuntament aleshores esmorteit, 
per- o potser també han tancat les portes a 
propostes que, fetes d'altra manera, és pos
sible que haguessin obtingut un major 
recolzament entre la resta de regidors. I ens 
referim moh especialment al tema de la 
reestructurado de les actuáis funcions que 
desempenyen els membres del Consistori, 
la votado negativa a la qual, ens atrevim a 
dir, fou mes un no al procediment i a qui 
presentava la moció que no pas un vot en 
contra del contingut. De tota manera, la 
repetida postura de presentar mocions pot 
veure la seva continuado en Tadopció 
d'una posició de clara i m'tida oposició tes
timonial del grup socialista. Pero aixó ho 
dirá el futur, dones cal saber abans com els 
socialistes resoldran els problemes interns 
que s'observen entre els seus regidors (pa-
lesats a les votacions com la del mercat i, 
molt especialment, en el tema del Pía de 
Puigcerdá) i en el si del partit. 

E.G.iJ.P. 

AL CESAR 
ALLÓ QUE ÉS 
DEL CESAR 

En el Pie d'aquest mes ^e juny es va lle-
gir una carta presentada a L'Ajuntament peí 
representant de Radio Olot i per RUFACA 
en la qual es demanava els següents punts: 

1) Que els mitjans de comunicado re
presentáis en aquest full, i sense perjudici 
deis altres que ho solicitin, poguem conéi-
xer préviament els punts de l'ordre del dia 
deis Plens. 

2) Que se'ns convoqui a les reunions im
portants en qué intervingui el Consistori 
(cas de reunions de batUes, reunions convo-
cades per la Generalitat, etc.) o, en el seu 
defecte que se'ns trameti la informació per-
tinent. 

3) Que se'ns faciliti la documentació 
que utilitzen els regidors en els Plens (cas 
de l'informe deis noms deis carrers, de Tes

tal de comptes de l'hospital, etc.), llevat 
d'aquells que tinguin carácter exhaustiu 
(documentació sobre un Pía d'Urbanisme, 
per exemple). 

4) Finalment, que els resposables de les 
Comissions i Servéis d'aquesta Corporació 
es responsabilitzin a respondre qualsevol 
consulta que li poguem fer a fi de teñir in
formada la poblado de Puigcerdá. 

Una vegada llegida la carta, tots els re
gidors varen estar d'acord en facilitar sem-
pre que sigui possible la informació sobre 
un determinal lema. 

Des d'aquesles pagines voldríem agrair 
l'actitud de rAjuntamenl davant la infor
mació. En aqüestes pagines a on no s'han 
estalviat mai les critiques, aquesta vegada 
volem donar les grácie.s. R. 
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actuafítat 
Darrerament la Cerdanya ha donat les 

primeres passes serioses cap a planejament 
global de Iota la comarca. D'alguna manera 
pot sir-se que la Cerdanya ha comensal a 
jugar-se seriosament el seu futur inimediat. 

RUFACA donava noticia el mes passat 
de la situació de les Normes Subsidiáries 
deis Municipis de la BaLxa Cerdanya; també 
parlava de Telecció d'un equip técnic per 
elaborar el que s'anomena un Pía Coordi-
nat que no és altra cosa que un conjunt de 
plans deis municipis de la "Cerdanya Giro-

nina" degudament interlligats I relacionats 
amb els de la Baixa Cerdanya; al bell mig 
de tot aixó, Puigcerdá té la revisió del Pía 
a punt (?) d'aprovació. En defmitiva, enca
ra que s'havia pensat d'altra manera, ens 
trobem davant el desitjat Pía Comarcal i. 
cal que, malgrat l'urbanisme sigui un tema 
eixut per la quantitat de tecnicismes que 
comporta, tota la població estigui amatent 
en la manera com es desenvolupa aquest 
planejament. 

R. 

UN PLA QUE FA ESTRALLS 
Foques vegades un tema d'urbanisme 

havia despertat tan vives polémiques com 
las que s'han desvetUat amb la Revisió del 
Pía General de Puigcerdá de 1964. 

LA HISTORIA DEL PLA 
En el moment de constituir-se Tactual 

Ajuntament eslava exhaurlnt-se el periode 
d'inforniació pública corresponent a Papro-
vació inicial efectuada per Tanterior Cónsis-
tori, Així, dones, la revisió havia estat apro-
vada inicialment el febrer de 1979. Abans 
de posar-se en funcionament les Comis-
sions Informatives de Tactual Ajuntament, 
s'acordá perllongar aquesta informado pú
blica per un altre penode d'un mes, encara 
que, segons la Comissió d'urbanisme, a la 
práctica va ser efectiva un any, durant el 
qual es van salvar les ambigüitats del Pía 
del 64 aplicant ja la revisió d'acord amb 
lallei. 

Els contactes amb la Comissió d'Urba-
nisme de Girona conduiren, finalnient, a 
que la Comissió de Puigcerdá recollís les 
seves suggeréncies en el pía i el portes a 
aprovació provisional en el Pie Extraordina-

ri del mes de mar^, a on es decidí una nova 
informació pública d'un mes, dones les mo-
dlficacions es van cosiderar prou importan
tes com per fer-ho. 

I aquí esclatá TescándoJ. A algú se \\ va 
acudir fer correr anónims per entre gent 
senyalada de! poblé, Altres varen fer cam-
panya contra la Revisió perqué considera-
ven que les cessions obligatóries del 10 per 
cent programades eren excessives i aquest 
ha estat'de fet el principal nucli de tensió. 
Tot plegat conñuí en el pie del mes de juny 
justament e] pie a oii es preveía fer Tapro-
vació provisional. 

LA HISTORIA DHL PLE 
L'esmentat Pie, tens i maratoniá, s'obrí 

amb la inusual presencia de públicque em-
plenava de bot a bot la sala. La majoria, 
gent que, afectada peí Pía, havien fet algu
na de les 44 alegacíons que van presentar-
se-li. La continua intervenció deis oients 
mes agosarats (increpant ais regidors de la 
Comissió d'Urbanisme i aplaudint a en Bo-

som) determinaren, sens dubte, les actituds 
deis regidors. Inequívocament a favor del 
Pía, els 4 regidors de la Comissió, donada 
la importancia que per ells té Taprovació 
rápida per evitar que caduquin els 7 mesos 
de plai; per a Taprovació definitiva, dones 
en aquest cas s'hauria de tornar al Pía del 
64 i, donat que aquest té una duraeió de 
15 anys, Puigcerdá quedaría sense cap me
na de planejament urbam'stíc; clarament 
crítics el regidor Bosom i la regidora Julia 
que es queixaven de la poca informació 
que tenia el propi consisíori; dubtant o 
almenys sense posicions tan clares, la res
ta deis regidors. El resultar fou la decissió 
de postposar qualsevol decisíó a una reunió 
que els membres de la Comissió exigíren 
pública, la qual es celebraría el dilJuns se-
güentjdia 23. 

Aquest dilluns, la Comissió respongué a 
totes les preguntes formulades per la resta 
del Consistori i, com a única sortida. s'acor
dá anar a Girona per parlar amb la Comis
sió d'Urbanisme Provincial a ñ de que 
aquesta dones, en principi, el seu parer. 

Pero la sort no acompanya aquest pía, 
dones just en el moment en que ^ssol.lici-
tá Topinió d'aquest organisme es rumorei-
xava un canvi en els seus lloes de responsa-
bilítat, canvi que quan aquesta RUF.^CA 
estigui al carrer potser ja s'haurá produit, 
pero que en el moment de fer Tarlícle en
cara no s'havia confirmat. 

De moment, pero, va entregar-se a Giro
na a on es comprometeren a tornar-lo ja 
estudiat en un pla^ de quinze dies. 

Podrá veure's líavors com s'acaba aques
ta historia, pero el que és cert és que les 
critiques fetes al Pía i, per extensió, a la 
Comissió d'Urbanisme han col .locat a 
aquesta i a tot TAjuntament en una situa
ció difícil. S'albiren diniíssions i aixó fa 
pensar en qué potser el que realment s'está 
buseant és que es produeixín canvis iinpor-
tants dins Tesmentada Comissió. , n •. 

Joan Peitx 
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actuafítat 

TROBALLES ARQUEOLÓGIQUES 
PUIGCERDA 

A sota la plapade rAjuntament i grácies 
a les obres que alii es realitzen s'ha trobat 
una gatería, les comunicacions de ia qual 
encara no se sap fins a on poden arribar. 
La "Megenda" de que Puigcerdá está tot 
traspassat per galeries soterránies sembla 
fer-se realítat. Ja veurem en qué queda, 
pero de moment es deixara des de l'acera 
un pas per entrar a la galería quan convin-
gui. 

Galeries sota rAjuntament 

L L I V I A 
A Llívia les troballes es succeeixen, Fa 

temps va ser el cas de l ' informe que publi-
quem a continuació: 

" Informe sobre los restos arqueológicos 
localizados en el solar llamado 

actualmente "V ISTA A L T A " , de Llivia 
antes Hermanos Cristianos de la Salle. 
Esta finca, situada dentro de la pobla

ción de Llivia, ha sufrido unos desmontes 
para la edificación de varios grupos de apar
tamentos, con los que ha quedado abanca-
lada. En la zona más baja de la misma, en el 
corte del ú l t imo bancal, a unos 2 m. del ni
vel actual del suelo, se apreciaban a simple 
vista algunos restos humanos, por lo que el 
Servicio de Investigaciones Arqueológicas 
de la Diputación fue avisado para realizar 
una prospección en el sit io. 

Visitado el lugar, se realizaron dos catas, 
que han puesto de manifiesto que el lugar 
es una necrópolis tardo-romana. 

Dada la situación de las tumbas con res
pecto a la pendiente de la montaña, parece 
que un sector importante de la necrópolis 
debió de ser destruida al realizar el desmon
te -de la parte más baja del solar. La zona, 
además, está afectada también por cons
trucciones de muros de época moderna, re

lacionados seguramente con el convento de 
Hnos. de La Salle, que existió ahí. 

Los enterramientos están constituidos 
por fosas de forma alargada más estrechas 
en los pies, forradas con losas de piedra pi
zarra y cubiertas también con el mismo t i 
po de material. {Ver plano parcial y seccio
nes). Los individuos estaban inhumados 
tendidos en posición decúblito supino. La 
orientación de los enterramientos era Oes
te - Este. 

Las sepulturas no tenían ningún t ipo de 
ajuar y los hallazgos de cerámica en toda la 
zona fueron escasísimos. Se encontró un 
asa de ánfora romana con engobe blanco, 
muy rodada, dos fragmentos de sigitlata 
clara tardía y varios de cerámica común, 
informes. 

Cerca de uno de los enterramientos se 
encontraron restos de un hogar de estruc
tura compleja. El exterior estaba formado 
por una especie de cubeta de tierra cocida 
rojiza, dura, en cuyo interior había una ca
pa de cantos de río bastante grandes y en
cima losas de pizarra. Sobre ellos había 
una capa de tierra quemada. Parece que 
puede haber tenido una util ización ritual. 

Según comunicaron los encargados de la 
obra a los miembros del Servicio de Investi
gaciones Arqueológicas de la Diputación 
que efectuaron la excavación/en la zona en 
que se conservan los restos de la necrópolis 
tardo-romana, no van a efectuarse nuevos 
desmontes ni será afectada por obras de 
ningún t ipo, sino que se va a cubrir con 
tierra. En ese caso pues, no es urgente reali
zar la excavación exhaustiva de la necrópo
lis, que supondría un trabajo y un gasto 

considerables. Sin embargo, dado el indu
dable interés cienti'fico del yacimiento, la 
que suscribe cree que; 

1) El permiso para continuar las obras 
actuales debe supeditarse a la condición ex
presa de no afectar esa zona. 

2} Caso de que fuera necesario efectuar 
algún trabajo en ese sector, previamente de
bería de excavarse la parte no excavada 
ahora del yacimiento. 

Gerona, 27 de marzo de 1980 
M. Aurora Martin Ortega 

Jefe del S.l A . de la Diputación 
de Gerona 

Ara un descobriment que pot ser excep
cional: uns assentaments romans sota els 
quals pot trobar-s'hi —de moment només 
és una hipótesi— una necrópolt mes antiga 
(a la foto marcat amb un cercle). Publi-
quem també el document que ens ha adre-
cat l 'Ajuntament de Ll ivia. 

limo. Sr.: 
Me complazco en comunicar a V.I, la — 

congratulación de esta Dirección General con esa -
Corx^oración Kunicipal ante la actuación llevada a 
efecto en las obras de construcción do esa población, 
que han dado como resultado el hallasgo abundante 
de cerámica, lo que demuestra el interás de ese Con 
sistorio para con el patrimonio histórico-artístico 
y arqueológico de la zona. 

« 
Dios guarde a V.I. 

EL i)iRficro:í GS:ÍEHAL, 
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aciualitat 

CARTA ALS SENADORS 
SOCIALISTES 

Pu¡gcerdá,21 de mayo de 1980 

Sr. Francesc Farrer y Jaume Sobraques 
Senadores elegidos para representar a las 
comarcas de Gerona. 

Muy Sres, nuestros: 
Causó gran sorpresa en esta comarca la 

respuesta que les da el Ministerio de Obras 
Públicas referente a la nacional 152 CO
L L A D A DE TOSAS. Es lógico que las in
formaciones que se dan a los españoles sean 
falsas, pero completamente ilógico que los 
ministerios no estén bien enterados de lo 
que sucede en el país. 

No dudamos que las instalaciones y 
equipos sean buenos, pero esto dista mu
cho de que el servicio y la- información 
cumplan su cometido. 

No es concebible que se dude de las afir
maciones que tienen y que se las formula
ron los municipios y la mayoría de los ha
bitantes de la Cerdaña, que en definitiva 
son contribuyentes y perjudicados por es
tos errores, cuya anomalía ya se prolonga 
demasiado. 

Les adjuntamos pruebas fidedignas ro
gándoles que los responsables vengan para 

encuestar a los habitantes v asi' se conven
cerán. 

El día 16 de abril nevó en la montaña, 
por encima de los 9B0 mts., en esta altura 
hubo alguna dif icultad en las horas mati
nales, pero dado lo avanzado de la prima
vera, a las 12 del mediodía estaba expedita 
la carretera según declaraciones de personas 
que pasaron a esa hora y que, a continua
ción, lo atestiguan. 

A las 3 de la tarde efectuamos una lla
mada a los servicios de telerruta y la cinta 
grabada anunció el uso de cadenas para cir
cular por dicho tramo, pero esto no es todo 
ya que a las 8 insistimos y la cinta no había 
variado. El parte de las 9 de la noche (1er. 
canal) repitió lo mismo. 

Esto ocasiona un gran perjuicio a lasco-
marcas que, como nosotros, dependen de 
momento de las personas que nos visitan 
y que al oír estas falsas noticias desisten de 
emprender el viaje para evitar molestias y 
peligros. 

En caso de que los responsables, que en 
definitiva es el Gobierno, no pongan reme
dio, consideramos que estamos marginados, 
excepto para pagar. 

En esta comarca incluso en invierno se 
observa el gran deterioro del actual sistema 
con pretensiones de adherirse a la Comuni

dad Económica Europea. Sólo basta una 
gran nevada, subir en una avioneta y se 
puede ver que en el país vecino tienen las 
carreteras negras, en cambio nosotros a los 
3 días de la nevada las tenemos intransi
tables. 

Esperando poder encontrar una solución 
GRACIAS 

Firman personas responsables que atesti
guan la presente. 
PSC Ajuntamentde Puigcerdá 
PSUC Ajuntament d 'Alp 
UGT Ajuntamentde Llívia 

La contestació del Govern el passat dia 
6 de maig, a la pregunta formulada pels se
nadora socialistes Francesc Ferrer i Jaume 
Sobrequés; ha provocat sorpresa a diferents 
estaments i organitzacions de la comarca 
afectada, tal com es pot comprovar a la car
ta signada per l 'Ajuntament d A l p , Puigcer
dá i Llívia, l 'UGT de Puigcerdá, el Partit 
deis Socialistes de la Cerdanya i el PSUC de 
la Cerdanya i dirigida ais senadors socialis
tes. Per aquest mot iu els senadors del grup 
parlamentari "Catalunya, democracia i So-
cialisme", s'han compromés a dirigir nova-
ment un prec a Gover per tal que clarif iqui 
el problema que té plantejat aquesta co
marca durant el pen'ode d'hivern a la Colla
da de Toses, (LOS SITIOS} 30 /V/80 

ALMACÉN 
DE PERFUMERÍA 

cAícMcum, SA. 
LES OFRECE SUS SERVICIOS 

Avda. Gral. Telia, 11 - 13 
PUIGCERDÁ (Gerona) 
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ENTREVISTA AMB EN JOAN 
DESCARGA, PROFESSOR DE 
L'ESCOLA D'ARTS I OFICIS 

PWJIU IU . I , ^ ' ! • ."" .•*•« 

EXPOSIGIO DE PECES 
6/26 JUNY80 

LABORABLES de 18 o 21 

TALLER MUNICIFWL 
DE CERÁMICA 

pwGCBaaA 
Amb motiu de l'exposició a l'escola 

d'Arts i Oficis RUFACA va creure interes-
sant parlar amb en Joan Descarga tanl per 
l'exposició en sí com per donar a conéixer 
una mica mes la mencionada escola. A con
t inuado transcribim ¡'entrevista. 

RUFACA.— Parla'ns una mica de l'ex
posició que heu realitzat durant aquests 

darrers dies. 
J. DESCARGA. - L'exposició recull el 

treball de dos anys. No to thom ha partíci-
cipat, dones es varen enviar 40 circuiars a 
alumnes que havien passat per l'escola i no-
mes cinc o sis han envíat coses. Per tant les 
peces exposades son, per un cantó, peces 
que havten quedat per l'escola i per una al-

tra peces que han enviat aqüestes persones 
i peces que haviem fet nosaltres mateixos. 
Ha estat una exposicjó molt variada en 
quant a técnica i no tenia un críteri selec-
tiu sino que abarcava totes les técniques 
fetes a l'escola. La duració ha estat de vint 
dies i ha vingut mes gent de la que espera-
vem pero la pena és que la majoria eren de 
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xerrant 
fora. Des de luego els que no han vingut 
han estat els senyors que paguen, els que 
distribueixen els dlners del poblé no han 
vingut. Només s'han presentat el Sr. Canes 
i el Sr. Fullana. En conclusló es podría dir 
que l'exposició ha tlngut éxit, que la gent 
que ha vingut s'ha quedat impressionada 
i recalcar que aquesta exposició s'ha mun-
tat a basse d'esforp personal sense cap me
na de ajuda municipal. 

R.— Quina ha estat la trajectoria de {'es
cola des deis seus comen(paments? 

JD.— L'escola va comentar en un punt 
molt álgid en els seus inicis fins que pels 
motius de sempre ha anat decaint fins que 
jo mateix m'he pres un desinterés, diguem-
ne, parcial. Es una escola que no sé si el 
poblé se la creu pero el que és segur que 
no se la creuen son els propis que teórica-
ment l'haurien de fomentar. Jo suposo 
que tot aixó és un problema tipus "geiós" 
entre un ajuntament i l'altre per dir-ho 
una mica en pía caricatura, un ajunta
ment es posa les medalles i l'altre ha de 
pagar tota aquesta problemática bé de 
que el inici de l'escola va teñir lloc quan 
va haver el canvi d'ajuntaments. 

La trajectoria ha estat molt interessant 
a nivell pedagógíc i una bona prova d'aixó 
és l'exposició. 

R.— Hi havia interés, en prlncipl, per 
part deis pares en portar els nanos a l'es
cola? 

JD.— Els pares no teñen interés per res 
en la mida que son ignorants perqué volen 
ser ignorants. Cap pare a vingut a l'escola, 
simplement ha enviat al nano, pero mal 
s'han preocupat d'anar a veure quin tipus 
d'escola era, que passava. Jo supossava que 
la gent es prendria mes interés peí funcio-
nament de l'escola. 

R.— Quants alumnes han passat per l'es
cola? 

JD.— L'any passat quan havien les tres 
especialitats: Dibuix, pintura i cerámica 

várem teñir 85 alumnes. Aquest »ny al re-
duir les classes a cerámica ens hem quedat 
amb 40 alumnes. 

R.— Perqué es va deixar de fer pintura i 
dibuix? 

JD.— Per propia iniciativa meva. Una de 
les coses que mes se m'ha atacat, sempre a 
nivell de "pasillo", ha estat el meu persona-
lisme i el reconec plenament pero dubto 
molt que aquesta escola hagués pogut ti
rar endavant sense aquest personalismo. A 
partir d'ara hi ha un equip proposat perqué 
porti l'escola i m'agradaria molt treballar 
amb ells perqué cree en el treball en equip. 

L'inici de l'escola va teñir lloc 
quan va haver el canvi d'ajun
taments. 

Ara l'escola está en un moment que permet 
aquest treball en equip pero abans no. Res
pecte a la redúcelo d'especialitats he de dir 
que jo no sóc Superman i fer dos dies de 
dibuix i tres de cerámica era molt proble-
mátic per dues raons: primera, el meu can-
sament personal i segona, la cerámica ne-
cessita uns cicles molt marcats de procesos 
técnics que demanen tota la setmana. Seria 
estupend poguer fer les tres especialitats 
pero amb váries persones no amb una sola 
que dona classe. 

R.— Quina és la procedencia de l'alum-
nat? 

JD.— Els alumnes solen ser d'origen mig. 
R.- L'escola s'anomena d'Arts i Oficis. 

AIgú ha anat a aprendre realment rofici de 
ceramista? 

JD.— No i aixó és una de les coses mes 
greus d'aquesta escola. Penseu que una 
técnica es pot transformar en un ofici evi-
dentment, pero la gent no ho ha vist així 

sino que s'ha vist l'escola com un esbarjo, 
un esplai i jo mai m'ho he pres com un es-
plai, sino com un taller d'una técnica que 
podia derivar en un ofici. 

R.— A les classes assistien només nanos 
o també gent gran? 

JD.— Venia gent gran i aquest any per 
primera vegada s'ha fet un horari de nanos 
i un altre de gent gran. 

R.— Greus que la gent té interés a l'esco
la? 

JD.— Jo cree que venen a l'escola per
qué és interessant, divertit i perqué no te
ñen gaires opcions. Pensó que la gent no té 
paciencia i van a fer la cosa maca i res mes. 
Interés pensó que no hi ha molt, un exem-
ple és que quan es van deixar de fer les di-
ferents especialitats i ens várem quedar úni-
cament amb cerámica jo esperava alguna 
reacció, nb sé, pensava que la gentpressio-
naria,' pero no, no, tothom es va quedar 
igual. Inclús en alguns moments m'he plan-
tejat parar l'escola perqué l'ajuntament no 
compila amb els seus pressupostos de pagar 
cada mes. Jo cree que és exigible que el tre
ball sigui remunerat immediatament tal 
com s'havia acordat. He de dir que l'ajunta
ment no ha exigit ni s'ha preocupat mai de 
res i els demés tampoc; en fi, que hi ha una 
manca d'interés total. 

Jo cree que venen a l'escola 
perqué és interessant, divertit 
i perqué no teñen gaires op
cions. 

R.— Com va ser l'acord monetari amb 
l'ajuntament? 

JD.— Jo vaig proposar unes mensualitats 
Pero l'ajuntament no podia crear un altre 
lloc de treball a nivell funcionari i es va 
acordar fer una asignado a l'any que repre-

VIAJES EXCURSIONES 
BILLETAJE AVIÓN - BARCO - TREN 

Reservas hoteleras . . . y una amplia gama de viajes 
INFÓRMESE EN: 

VIAJES BAIXAS, S. A. 

lU 
C/. Victoria, 2 (TOURING) - Teléfono 88 06 02 PUIGCERDA (Girona) 
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xerrani 

sentava 25.000 pessetes mensuals i la resta 
fins a unes 70.000 pessetes "hipotétiques" 
serien sufragados pels alumnes amb la seva 
assisténcia a les classes. He de dir que mai 
he arrlbat a aquesta quantitat i he vingut 
a sortir a un promlg de 30.000 pessetes al 
mes. L'opjnió de la gent és que m'he fet 
les "barbes d'or" pero alxó está molt lluny 
de la realitat, dones a vegades l'ajuntament 
m'ha pagat amb dos I tres mesos de retard. 
També he de dir que quan a l'escola ha 
vingut aigú que no podia pagar, no se li ha 
cobrat. 

R . - Quins tipus de treballs s'han fet a 
reseda? 

JD.— La técnica, en principi,é$ neutra i 
jo no he volgut mai assumir un tipus de po-
sició dins de l'escola, m'he limitat a ense-
nyar una técnica pero no he fet pressió per
qué la gent fes una cosa en lloc d'una altra. 
Malgrat tot s'han fet dos tipus de treballs. 
Un que seria el treball purament decoratlu 
i l'altre el treball mes útil, mes práctie. 
Una de les coses en que tenía molt d'ínterés 
era que l'escola fos un taller obert peí matí 
on la nent pogués fer una serie de treballs 
útiis i necessaris. Així es podrien haver cre-
at nous llocs de treball i l'escola hauria tin-
gut una transcendencia económica per a la 
població. 

L'opinió 
m'he fet 
pero está 
realitat. 

de la 
les " 
molt 

gent 
jarbes 

lluny 

ás que 
d'or". 
de la 

R.— Tu ara marxes de Tescola; com que
da la situació? 

J D . - Encara no sé res. Han hagut dos 
plens i no s'ha parlat de l'escola. La meva 
situació económica está en suspens i la de 

l'escola també. Jo he proposat un equip per 
que continui amb l'escola pero l'ajunta
ment encara no m'ha dit si l'accepta o no. 

R.— Creu que l'ajuntament té ganes de 
continuar amb rescola? 

JD.— L'ajuntament no en té ganes dones 
pensó que no es creu l'escola. Suposo que 
si el forn i les instal.lacions fossin desinfla-
bles ja haurien tancat l'escola. Dins l'ajun
tament la malloria de consellers no están a 
favor de l'escola: uns definitivament en 
contra i els altres, neden en una postura 
ambigua. 

R.— Quins son els principáis problemes 
que té l'escola? 

JD.— Els principáis problemes son de fe, 
de creure's l'escola. L'ajuntament després 
de múltiples dossiers (vuit en total) no sa
ben de que va l'escola, molts no saben ni 
on está. Aquest és el principal problema 
i cal afegir també el total desinterés per 
part de la gent. Penseu que aquesta escola 
está mes ben considerada fora d'aquí i un 
exemple és que el ministeri de cultura fran
cés ens va enviar una carta en la que deien 
que la gent que es prepara per ensenyar 
cerámica a Franqa podia venir a aquesta 
escola a aprendre. Malgrat tot aixó que 
acabo de dir he de remarcar que un sector 
d'alumnes si té mol interés pero és un sec
tor important a nivell qualitatiu pero no a 
nivell quantitatiu. 

R.— Quins son els objectius que es pro-
posava reseda en un prineipi? 

JD.— Els objectius no es tenien molt de-
finits. Els pressupostos iniciáis era de fer un 
cau cultural on la gent encara que estigués 
matriculada a l'escola pogués anar i que fos 
un lloc de reunió i de tertulia, és a dir, un 
centre neurálgic que aglutines les inquie-
tuds de la gent. Aixó evidentment no ha 
passat. Un altre objectiu que era, com ja he 
dit abans, que l'escola es convertís en un 
taller, en una petita industria on la gent 
trebaílés. 

R.— L'escola pot arribar a ser una pre-
paració per la gent que vulgui cursar estudis 
superiors com Bailes Arts o reseda Massa-
na? 

JD.— Sens dubte. En concret els estudis 
a la Massana teñen una duracíó de 5 anys 
deis quals dos son preparatoris i a aquesta 
escola hem superat molt aquests dos cur
sos de preparado. 

R.— Bé, per acabar I'entrevista, voldries 
afegir alguna cosa mes? 

JD.— Si, he de dir que l'escola és una 
gran desconeguda perqué la gent vol igno
rar-la. No se li ha vist mai la seva funció so
cial, inclús la gent que mes ciar tenia que 
haver vist aquesta funció social no ho ha 
fet. M'estic referint en concret al PSUC, 
concretament ál Sr. Josep Peitx, sé que está 
en contra de l'escola quan en realitat tam-
poc s'ha dignat a venir a interessar-se per 
com anava. No sé si aquesta postura es a 
nivell de partit o a nivell d'un determinat 
senyor pero sé que a I'hora de votar a l'a
juntament tinc el seu vot en contra. També 
he de dir que l'escola és una gran descone
guda perqué les campanyes d'informació 
les he tingut que pagar jo i és ciar, el meu 
poder adquissitiu és com per cent posters, 
no per dos mil. 

R.— Tenint en compte el que has d i te t 
vddriem demanar si l'ajuntament s'ha defi-
nit alguna vegada elarament sobre l'escola. 

JD.— No, en absolut. A mi m'hagués 
agradat provocar una polémica sobre l'es
cola, que es discuteixi el seu funcíonament 
que es parles. Pero s'han limitat a deixar fer 
i no s'han pres mai cap interés. Pensó que 
deixaran fer fins que l'escola es mori i des-
aparegui per si mateixa. L'alcalde m'ha arri-
bat a dir personalment que s'havia robat un 
forn de cerámica, que a l'escola dormía 
gent, en f i , una serie de coses ridícules que 
no teñen res a veure amb el que passa a l'es
cola i que per una altra part son coses per-
fectament controlables dones si l'ajunta
ment no sap quants forns ha pagat, ja 
podem plegar. He de dir que me'n vaig 
molt cremat per totes aqüestes coses i 
amb una conelusió terrible: la cultura 
no interessa perqué no és rentable. 

RUFACA 
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LA BARONÍA DE SALTÉGUEL 

Amb el nom de "Baronía tie Saltéguel" 
s'entén les antigües pairóquies de Sant Mar
t í de Saltéguel, Sta. Maria d'OvelIa i Sta. 
María de Segramortí, amb tots llurs termes 
hoscos i niuníanyes : elies pertanyents. 

Ara bé, com que els boscos ¡ muntanyes 
de Saltéguel, constiíueixen —ádhuc aviii-
una de les principáis fonts de riquesa del 
Comú de Puigcerdá, hem cregut bé fer-ne 
un breu historial. 

Cal dir, d'antuvi. que amb data 25 de 
gener de 1322 els habitants de la parroquia 
d'Ovella i Segramorta reconeixien al cava-
ller Sr. Romeu d'Enveig, el deure de pagar-
11 alguns censos pels masos i ierres que te
men situats en les esmentades parróquies. 
Uns quaraiita anys després —el 13 d'abril 
de 1 3 6 6 - els homes de Saltéguel compra-
ven al Sr. de Ca-stellet i a sa muller, la Sra. 
Berenguera de Solanlloc. filia i hereva uni
versal de Ramón de Solanlloc, el bosc del 
BruU amb tot el seu terme i censos corres-
ponents, peí preu de SO Uiures barceloniíies 
pagadores per la festa de Tots Sants, ales-
hores prop vinent. 

Tanmateix, la veritable historia de la Ba
ronía de Saltéguel no comenta fins al 22 de 
juny de 1368, data en qué el rei Pere vené 
a Jaume de Pallars. Sr, de Mataplana, els 
termes de Saltéguel, Ovella i Segramorta. 
Degut a la curíositat del document, ens 
permetem fer-ne un breu extracte; diu: 
Davant del notan reial, Berenguer Esteva, 
consta com el Sr. En Ramón de Perellós, 
cavaller i Joan Vola, Procurador reial en 
els comtats de Rosseló i Cerdanya —en 
nom del Sr. Rei i de sos successors—. VE
NEN al venerable Bertrán de Pallars. pro
curador del noble í egregi Hug, vescomte de 
Cardona, tutors del noble En Jaume de 
PALLARS, Senyor de l'honor de MATA-
PLANA, com a mes donant de Tencant 
públic de Puigcerdá, i peí PREU de divuit 
mil sous barcelonins, tots els llocs i parró
quies de SALTÉGUEL, d'OVELLA i de 
SEGRAMORTA, amb tots llurs termes, 
adjacéncies i pertínéncies d'aquelles, amb 
totes les viles, pobles, edificis, masos i IJocs 
dins els predits termes —constituits i cons-
tiíuidors— i amb tots els homes i dones 
de qualsevol condició i estat, habitants i 
habitadors en els esmentats termes, j amb 
els feus, feudatari i vassallas, empares, esta-
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ments, servéis i servituds reals i personáis, 
amb ei mer i mixt imperi.amb i'omnímoda 
jurisdicció civil i criminal, alta i baixa; pes
ca i cafa, troballes, i amb tots els censos 
que l'esmentat rei percebia tant en eis refe-
rits llocs, com Rns i tot en la parroquia de 
Das: amb tots els molins, aigües, rescloses. 
boscos, muntanyes, usos, rédits, (er^ons, 
Ilui'smes i foriscúpis, emprius, prats, pastu
res, i amb tots els drets i pertínéncies i amb 
tot el pie domini en homes i dones, habi
tants i habitadors. i en qualsevol estrany 
que delinquis en dits termes, camins o lí'-
mits d'aquells, i en qualsevol mena de morí 
omnímoda jurisdicció alta i baíxa, civü i 
criminal. 

Aquesta venda fou confirmada peí reí 
Joan, fill prímogénít del susdit rei Pere, el 
14 de juliol de 1368, a Barcelona, en poder 
del protonotari Bertrán de Pinos. 

de Saltéguel, Santa Maria d'Ovella i Santa 
María de Segramorta amb tots els rédits, 
(erres i possessions í altres drets i pertínén
cies. etc., termes qnedit Lozano —cambrer 
del r e i - tenia adquirits del noble Jaume de 
Pallars; i que la venda que pugués fer dít 
Lofano, fos franca i exempta deis drets 
reíais de Iluisme, foríscapi i de tot altre 
qualsevol dret a dit rei pertanyenl. 

Per la seva part, l'esmentat Joan de Lo-
9ano, donzell en compliment delseu deure, 
el 17 d'abril de 1387. reconeix davaní de 
Pere facosta. BatUe general de Catalunya, 
que té en feu del Sr. Rei les referídes par
róquies de Sant Martí de Saltéguel, Santa 
Maria d'Ovella i Santa Mana de Segramorta 
amén de la renda que percebia en el poblé 
de Das. Aleshores. amb motiu d'aquella 
recüneixen9a de feu a favor del Rei. Tes-
mentat Batlle general de Catalunya investí 

Cinc anys després de la compra anterior 
- e l 8 de juliol de 1 3 7 3 - l'esmentat JAU
ME DE PALLARS, fdl del Noble Amau de 
Pallars, Senyor de l'honor de MATAPLA-
NA, va vendré a Joan de LOZANO {de la 
casa del Sr. rei), toís els termes í terrítoris 
de les referides parróquies de Saltéguel, 
Ovella i Segramorta, amb tots eis pobles, 
edifícis, muntanyes. etc. homes i dones. . . 
peí preu de 20.000 (vint mil) sous barcelo
nins; venda lloada í confirmada peí rei Pere, 
a Barcelona, ais IS deis maíeixos mes í any 
(1373). El mateix rei Pere d'Aragó. amb 
data 26 de setembre de 1380, concedí a 
l'esmentat Joan de Lofano, Ilícéncía í plena 
potestaí de poder vendré per qualsevol 
preu, les susdites parróquies de Sant Martí 

a Joan de Lozano deis feus í drets univer-
sais d'aquells llocs, fent-li entrega d'una es
pasa. 

Cal dir, pero, que Tesmentat Joan de 
Lozano —ell en persona— no va pas usar del 
permís reial per a vendré els territoris de 
Saltéguel, Ovella í Segramorta. Tanmüteix, 
en el seu testament, atorgat el 3 de juHol de 
1392, en poder del notan de Barcelona. Jo-
sep Gombaltó. nomenava hereu seu univer
sal al seu germá PERE de Lozano. 

(Continuara) 
SALVADOR GALCERAN 
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VERNE,FOLCH i TORRES, 
HERGE: Tres aniversaris (1) 

De temps en temps llegim a la 
prerrsa la celebrado d'algun aniversa-
r i , d'alguna celebritat. Si mes no, ens 
serveix per recordar o descobrir 
aquel! escriptor que dormía a la bi
blioteca, en un prestatge fose. I, si 
mes no, avui, vés por on , t robem tres 
aniversaris, forca diferents, pero que 
ens serveixen de lei tmotiv per parlar-
ne. Son: 
Jules Verne: setanta cinqué anlversa-
ri de la seva mor t . 
J .M. Folch i Torres; centenari de la 
seva mort . 
Georges Rémi: setanta tres aniversa-
r¡ de la seva naixenca. 

L 'home, capficat per la seva vida 
quot id iana, la feina, la fami l ia, els 
negocis. . . gairebé ha perdut la seva 
capacitat d' imaginacíó; és per aixó 
que és agradable de llegir escriptors 
que a partir de la realitat de cada día 
ens transporten mar enllá, temps en-
lia, pels extraordinaris camins de la 
fantasía. 

De cap manera pretenc, ni de 

j luny, fer analogies entre els tres es
criptors, només la volguda coinciden
cia deis tres aniversaris em serveix 
per a parlar-ne. 

JULES V E R N E : 
Gairebé tots l 'hem hagut de conéi-

xer per Jul io Verne, nasqué a Nantes 
el 1905; morí a Amiens ais setanta -
tres anys. 

Heu gosat mai imaginar-vos la 
complexa capacitat d'imaginació de 
Verne? L'univers verniá és preclsa-
ment a ixó : un univers. No hj ha f ron -
teres, és el descobriment del món , els 
fons marins, les illes perdudes, els 
viatges a la I luna, el centre de la tér
ra, . . S'ha fet alguna Mista deis in
venís, o de la predícelo deis invents 
d'en Verne, ara recordó només, els 
satél.líts espaciáis, la T V , el raig las-
ser, i així f ins a m i l . 

La fama d'en Verne, no ha cone-
gut tampoc fronteres, arreu del món 
se'l llegeix. Verne tampoc té edats, 
els nens i els adults en f rueixen igual-

ment. 
Llegia a r " A v u i " l'altre día que 

Tastronauta luri Gagarin, el primer 
del món , va reconéixer que "ha estat 
én Verne el qui m'ha decidít a l'as-
t ronáut ica" . 

Els crítics diuen que, malgrat la 
seva procedencia petita-burgesa, en 
moltes de les seves obres es revela un 
revolucionari en potencia. Ais Paísos 
Catalans exercí notables influencies 
sobre Folch i Torres. 

Es estudiosos de la seva obra diuen 
que la seva inventiva obeeix a les se
ves creences, en el sentit que la téc
nica pot ajudar a ral l iberament de 
l 'home. 

Ja ho veieu, qui ens ho havia de 
dir : Realment les lectures d 'un tex t 
es poden fer a molts nivells. De qual-
sevol manera, si encara creíeu en la 
imaginació de bona fe, regaleu-vos 
un Verne. 

L'ESCLOPER 

NOTA: Demaneu ai vostre l l lbreter 
les darreres obres de Verne publica-
des en cátala. 

Per ais curiosos diré que; 
A l Ilibre 'Viatge al centre de la térra' 
suri una referencia a L lu l l . 
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PARC NATIONAL 
RESERVES NATURELLES. 

ou RÍEN? 

Depuis longtemps, dans les dis-
dussions, l'un des sujets les plus cou-
rants est, en Cerdagne, la dégradation 
sans cesse plus criante du patrímoine 
naturel. 

Tout un chacun s'accorde á reco-
naítre que !e climat n'est plus ce qu'il 
était. Davantage de vent chaqué an-
née; 37 jours sans interruption en 
mars - avril et cela continué en mai 
1980; moins de neige. Gráce soit ren-
due a la chute providentielle de jan-
vier. 

Tout un chacun s'accorde á recon-
naitre que la plupart des routes de 
montagne, d'intérét souvent tres dis-
cutable, sout autant de piales infligé-
es á la nature et facilítent í'accés á 
des zones demeurées vierges a un 
contingent sans cesse grossissant de 
touristes ravageurs. 

Tout un chacun s'extasie devant 
les chalets norvégiens, suédois, ou al-
pins dont le seul attrait est la remar-
quable laideur. 

Tout un chacun veut du bois pour 
sa cheminée. 

Tout un chacun. . . 
Mais personne no se préoccupe du 

pourquoi des choses. 
Trop de vent, pas assez de neige? 

C'esy le temps qui change! On cons
tate, on deplore et on n'en parle 
plus. Non! C'est ainsi que Ton est en 
train de deteriorar un micro-climat 
exceptionnel comme celui de la Cer
dagne, pas désintérét et pour des in-
téréts. 

Les regions de bocage on t vu leur 
climat changé sous pretexte d'un re-
membrement auquel il a fallu sacri-
fier des dizaines de kilómetres de 
haies dans l'optique d'une agriculture 
automatisée qui ne nécessitera plus, 
d'ici 10 ans, qu'un agrículteur contre 
30 ou 40 actuellement. . . Exemple á 
meditar. Ici c'est la foret qui ast mor-
celée; alors que dans cartaines com-
munes on se préoccupe de sa santé 
(Osséja), dans la plupart des autres 
des que quelque promoteur fait tin-
ter ses écus on est pret á raser de 
pans entiers! Tous les endroits sus
ceptibles d'étre equipes en stations 

da sports d'hiver sont dédiés au nou-
veau dieu de l'or blanc et voilá com-
ment une región antiére est sacrifiée 
au snobisme de quelques centaines 
de touristes, de quelquas renards de 
rimmobilier et á la mégalomanie de 
faire revivre un village ou d'eviter l'e-
xode des jeunesí II n'y a qu'á se réfé-
rer au bilan d'activité et au bilan tout 
court de la plupart das stations pour 
se rendre compte de leur opportunité 
En on nous en promet d'autrasí 

Le littoral du Languedoc-Roussi-
Ilon est une des zones les plus tou-
chées citées par le Cdt. Cousteau 
dont on paut diré qu'il sait de quoi il 
parle. Le littoral se mourrant, on se 
rabat sur 3'arriera pays. 

En ce mois de mai 1980, je da-
mande solannellement aux élus de 
TOUTE LA CERDANGE una enqué-
te complete scientifique, économi-
qua et sociale pour tout projet de 
nouvel aménE^ement qui aurait un 
incidenca sur le patrímoine forestier 
afín d'essayer d 'enrayerun processus 
que je prédis éminemment irreversi
ble. 

Quant a Thabitat traditionnel cer-
dan si sobra, si integré á la montagne, 
il sert de repoussoir naturel a l'HE-
RESIE et á l'ANARCHIE de l'urba-
nisation actuelle. On a envía de hur-
1er devant les Anglas, Eyne, la lotisse-
ment de Caldegas (et son tennis si 
vert a cote d'un monument histori-
que si sombre!), la nouvella gendar-
merie de BourgMadama, les chalets 
Grosou ou les maisons préfabriquées 
Saraporte, la fabrique de ciment 
d'Ur. Je ne parlera! pas des autres bi-
joux architecturaux de Puigcerda ou 
autres villages. Mais faut-il conti-
nuer? 

A quand le Luna-Park prévu á Err 
ou a Ste Léocadie? 

Partout done on taille, on estoque, 
on tranche, on mutile. Merci Touris-
te, tu nous as iaissé quelques bülets 
de cinquante mílle, nous sorames 
contents, la saíson a été bonne. 

On nous avait dit que le tourisme 
ferait revivre las villages, ah bon? 
Que les résidences secondaires rap-

porteraient de l'argent pour les com-
munes, ah bon? Nous sommes vrai-
ment ravis de la profusión d'équipe-
ment profitant aux résidents. Je dís 
bian aux résidents car combian de 
fois n'ai-je entendu: "at d'abord toi 
tu n'es pas Cerdan alors de quoi te 
meles-tu?" Argument supréme et 
superbe, servi de préférence froid 
c'est-á-dire indirectament. A ceux-
ci, je conseilla amícalement d'écou-
ter G. Brassens et surtout "La baila-
de des gens qui sont nés quelque 
part". A défaut da posséder le disque 
qu'íls me permettent de leur offrir en 
dédicace la dernier paragraphe de 
cette remarquable chanson: 

' 'Mon Dieu qu'il ferait bon sur la 
/terre des homes 

Si Ton n'y rencontrait cette race in-
/congrue 

Cette race importune et qui partout 
/foisone 

La race des gens du terroír des gens 
/du cru 

Que la vie serait belle en toutes cir-
/constances 

Si vous n'aviez tiré du néant ees 
/jobards 

Preuve peut-étre bien de votre inexis-
/tence 

Les imbéciles heureux qui sont nés 
/quelque part" . 

Aprés la grande invasión estivala, 
c'est déjá Tautomne et, théorique-
ment, la saison des champignons. 
Mais voilá, certains cueilleurs absolu-
ment désintéressés on fait co'incider 
ieurs vacances avec cetta période. Es-
tafette, auto-cuiseurs, bocaux. . . 
tout est prét. Du matin au soii- les 
uns rátissent, les autres prépai'ent les 
c o n s e j e s et quand vient le tour du 
Cerdan, et bien. . . Sans l'approuver 
entiérament, je comprends la réac-
tion des hsbitants de Marangas qui, 
les de ees pratiques, ont quelque 
peu dissuadé de maniere forte ees 
profitaurs. Mais que restera-t-il de 
cette auto-défense lorsque l'axe 
Barcelona - Toulouse sera réalisé 
et qu'il vomira cinquante mille 
personnes chaqué fin de samaine 
sur la C e r d ^ n e ? 

Quanr á la l'aune. . . Póvre! comme 
dirait un Marseillais, avec ce qui reste 
de perdrix, il va bientót falloir se les 
tirer au 'sort! Les lapins, naturelle-
ment limites par les renards, sont at-
teints de myxomatose et pratique-

(Segueix a la página 20) 
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TEATRE: RICARD III 
El dia 3 d'agost 

El dia 3 d'agost, diumenge, al Claustre 
de Puigcerdá, gaudirem de la representado 
teatral de Pobra "Ricard III", de Shakes
peare, a carree de! grup inteatreX, que va 
néixer a Palamós Pany 1978 i que intenta 
arribar a tots els recons a on el teatre és 
un espectacle quasi inusitat, 

"Ricard UV\ escrita l'any 1591, és una 
obra brutal i violenta, pero a la vegada pura 
i espontánia. Com en totes les obres histó-
riques de Shakespeare es repeteix aquí el 
mateix cicle: l'ascensió al poder, simbolit-

zat per la corona. Una pujada plena de 
crueltats, de sang, rabiosament violenta; un 
cop el personatge arriba al capdamunt es 
veu obligat a defensar-se i sempre acaba 
caient i escíafant-se al peu de la gran escala, 
ven^ut per l'alliberador que agafa la corona 
i, com si d'un encantament es tractés, tor
na a coment^ar el cicle. 

Esperem que el públic de Puigcerdá t 
Cerdanya respongui Tesfori; del Grup i de 
la Comissió de Cultura de l'Ajuntament 
amb la seva assisténcia. 

ACTIVITAT 
CULTURAL 

Amb pocs dies de diferencia, la Vila,va 
viure dues jomades culturáis molt interes-
sants, i com gairebé sempre amb una assis-
téncia mes aviat mínima de gent. 

De primer fou el concert, de la Coral 
Sant Sadumí, el 24 de maig, de Sant Sadur-
m' d'Anoia, coral molt jove, te només cinc 
anys d'existéncia i composada per 47 can-
taires, sota la batuta del sen director, en 
Manel Cervera. Interpreta obres de Haen-
del, Bach, Cérerols. , . peces populars d'ar-
reu del món i com a cloenda váries obres 
catalanes. Cal dir que la seva rigor inter
pretativa fou tan sois equiparable ais aplau-
diments del públic que acudí a la cita en 
el bell marc de l'església de Sant Doménec. 
El concert era promogut per TAjuntament 
de Puigcerdá, l'Institut d'Estudis Ceretans, 
la Caixa i Amics de Cerdanya. 

El dijous 29, ¡'orquestra de cambra de 
Girona en celebració del seu vint-i-cinqué 
aniversari ens emplená amb les seves inter-
pretacions de peces de Mozart, Bach,Sibe-
lius. Cloguent amb la sensacional Turruella 
Vilavella que arrencá molt bons aplaudi-
ments. L'orquesta és composada per cator-
ze músics i dirigida peí mestre Joan Gui-
Uaume, i compta amb el suport de la Dipu-
tació provincial de Girona. Serví de marc 
a aquest concert igualment la única "sala" 
de que disposa la vila, l'església parroquial. 

E L F I L L D E L T R O 

IMili 
y / HABLE EN CRISTIANO", 

ENCARA 
Cada vegada que, en qualsevol in-

dret deis Pai'sos Catalans, he d'adre-
car-me a algún desconegut, siguí al 
carrer, en un establiment púlic o en 
un lloc oficial, ho faig en cátala; en 
primer iloc, perqué és la llengua del 
pais, i, en segon lloc, perqué aquesta 
és la meva llengua. Val a dir que si no 
ni'entenen i m'ho indiquen correcta-
ment no tinc cap inconvenienta par-
lar-los en castellá. Ara bé, si em 
diuen: "Hable en cristiano", els dic 
que desconec ridioma amb qué em 
parlen, i, totseguit, passo a gesticular 
el meu missatge. Aquesta actitud 

hostil se segueix produint, encara; si 
bé d'una manera torca aíllada i molt 
de cent en quaranta, cosa que no tí 
resta indignitat. 

Ara bé, hi ha unes altres actituds, 
també hostils, que no es manifesten 
al carrer pero que fan molt mes de 
mal a la cultura catalana; aqüestes no 
fereixen la sensibilitat del vianant, 
pero converteixen el cátala en una 
llengua folklórica, en una llengua que 
es fa odiosa ais nostres nanos perqué 
s'ha d'aprovar a final de curs, com 
una assignatura mes. Comptel, pero, 
amb aixó no vull dir que el cátala no 

s'ensenyi a l'escola, sino que el cátala 
sigui ridioma de rascóla. I aqui ve el 
gran interrogant: Qué passará amb 
tots aquells que no han nascut a Ca
talunya i la seva llengua materna no 
és el cátala? Dones bé, amb una esco
la catalana se'ls oferirá el mitjá per 
a una integrado socio-cultural ais 
Pai'sos Catalans; rebutjar aquest mit
já és fer de la cultura catalana una 
eina només per ais catalans. 

Hem al.ludit al fet que hi ha qui 
pretén convertir el cátala en una llen
gua folklórica; cal que ens adonem 
que si aixó -es greu és perqué aquest 
grau de folkiorisme la desplaga cap a 
segona cultura.! / crep que no és aixó, 
companys, no és aixó. 

Laura FABRA 
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(Coiitinuació de la pagina 18) 

ment extermines, pourquoi? Pour la 
seule raison que les renards avaient 
été piégés de fagon éhontée les an-
nées precedentes. Population excé-
dentaire? Explosión démographique? 
(apannage exclusif de la seule espéce 
anímale dite intelligente: Thome) 
Que nenni mes beaux seigneurs; la 
raison la voici: á la triste foire á la 
sauvagine de Toulouse, un peau de 
renard valait 150 f. Cherchez á qui 
le crime profite. 

Plus de lapins, plus de perdrix. 
Qu'á cela me tienne, on va lácher du 
gibier de repeuplement. Des perdrix 
grises, et sans aucune préoccupation 
autre que celle de pouvoir faire un 
cartón. Les animaux laches sont si 
vifs qu 'on les attrape a la main. Bees 
tordus, ailes atrophiées, muscles ine-
xistants, poids d'une alouette. Les 
survivants s'accouplent avec quelques 
indigénes et leur communiquent les 
maladies des animaux d'élevage et 
tous les inconvénients de l'hybrida-
tion. Mis qu'importe, Tan prochain 

on en láchera davantage! 
Oui, mais y'a des marmottes; héré-

sie, y'a des mouflons; hérésie. Un 
gestión raisonnable des espéces endé-
miques n'aurait-elle pas mieux valu? 

Alors, on entend parler de projet 
de Pare National cu de Reserves Ña-
turelles et c*est Texplosion indignée: 
quoi? On veut nous empécher de 
chasser, de pécher, de ramaser les 
champignons, non mais? Et d'abord, 
c'est bien comme qal 

Puis on prend —rapidement— con-
naissance du projet de réglementa-
tion. Comment? On autorisse la chas-
se, la peche et le ramassage des cham
pignons! Mais alors, pourquoi faire 
un Pare National? 

Un Pare ou des Reserves Nature-
Ues ont avant tout Tavantage de ser
vir de réservoir á la faune et á la flo
re. II n'est pas d'exemple oü la créa-
tion de pare ou de reserve n'ait favo-
risé une remontée spectaculaire des 
spéces, tant vegetable qu'animales, 
menacées. De plus, toute construc-

tions de route et á plus forte raison 
d'haboitations est proscrite. N'est-ce 
pas la ce que tout le monde désire? 

Et lorsqu'on sait tout ce qui est 
promis á la dent des vendeurs de 
neige, on a de quoi frémir. Le choix 
est simple: regarder s'écrouler la na-
ture en Cerdagne comme on voit se 
fractioner la banquise ou réagir et 
avant toute chose s'informer des 
avantages et des inconvénients et se 
foi^er un jugement personnel, car 
rien á mon sens n'est plus triste que 
la triste' fin des moutons de Panur-
ge! 

Pour terminer, je dois ajouter que 
je n'ai aucune place de réservée pour 
quelque fonction que ce soit. Que 
ceux qui disent le contraire le prou-
vent. Ce n'est done pas pur moi que 
je me batíais, je dis bien me battais, 
car je n'ai plus du tou t envíe de 
perdre du temps pour rien. S'il y a 
un Pare, bravo, et s'il n 'y en a pas, 
rendez vous en 19901 

Gérard BERLIC 

CURSÉIS DE L'INEM A PUIGCERDA 
RUFACA es va assabentar de la reaÜtza 

ció d'uns cursets de construcció i per tal de 
recollir mes informació várem teñir una pe-
tita entrevista amb el Sr. Jordi Roca Pujó
las que és Tencarregat de la part docent 
d'aquest curset. 

RUF.ACA: Qui promou aquests cursets? 
SR. ROCA: El ministeri de Treball a tra-

vers del seu organisme autónom l'l.N.E.M. 
(instítut nacional d'empleo). 

RUFACA: Es el primer curset que es fa? 
SR. ROCA:No,ja s'havien fet altres cur

séis, en concret dos d'hosteleria i un agn-
cola. 

RUFACA: A nivell local qui promou 
aquests cursets? 

SR. ROCA: Jo he tingut contacte amb 
el Sr. Puente pero no sé si hi ha alguna per
sona mes que el promou... 

RUFACA; Aquests cursets actuáis son 
únicament de construcció? 

SR. ROCA: Sí. 
RUFACA: Qui pot assistir-hi? 
SR. ROCA: Qualsevol persona que esti-

gui interessada amb els tres cursets que es 
fan, que son: un curset per passar de ma 
d'obra a oficial segona; un altre per passar 
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d'oficial segona a oficial primera i per úl-
tim un curset per passar a encarregat d'o
bra. 

RUFACA; El fet de fer aquests cursets 
implica un canvi de categoría automática-
ment o aixó ho deícideix l'empresa? 

SR. ROCA: Aquest problema és el camp 
de batalla nostre. Quan s'acaba el curset 
donem un carnet on diu solament que 
aquella persona ha realit^at el curset amb 
aprofitament i es fa constar la categoría 
que jogicament tíndría que teñir, ara, 
d'aixó a que l'empresa ho reconegui. . . 
Jo cree que tota persona que tinguí aquest 
carnet i vagí a l'empresa í demostrí el que 
sap hauríen d'homologar-lo. 

RUFACA: Quina és la duració d*aquests 
cursets? 

SR. ROCA: Normalment de quatre me-
sos í míg pero aquesta vegada farem un cur
set íntensíu de dos mesos fen una hora mes 
de classe cada dia. 

RUFACA; Quin és Thorari? 
SR. ROCA: Les classes les donem de 

dos quarts de vuít a dos quarts de dotze. 
RUFACA: Es cert que els obrers paráis 

de la construcció teñen obligado de fer 

aquests cursets? 
SR. ROCA: El parat és una persona que 

en part está a disposíció de i'LN.EJvl. pero 
aquests cursets no son en absolut per por
tar un control sobre els parats. Penseu que 
al parat li dol molí la seva sítuació i té ga
nes d'aprendre i venen molt a gust a fer els 
cursets. En realitat sel's podría obligar a 
venir pero maí s'ha tingut que arrivar a 
aquests extrem. 

RUFACA: Aquests cursets s6n total-
ment gratuits? 

SR. ROCA: Totalment gratuits i fin i 
tot donem el material didáctíc que siguí 
necessarí per dur a terme les classes. 

RUFACA: Quina L'nía es segueix per 
donar les classes? 

SR. ROCA,; Les classes consten d'una 
part teónca í una part práctica. No hí ha 
una ü'nia molt concreta dones ens bassem 
molt en el que demana l'alumne. Per exem-
ple aquí hí ha gent interessada en interpre-
tació de planos, altres volen fer topografía, 
també fem cálcul pressupostan, és a dír, 
intentem comptaure els desítgs de tots els 
que asisteixen ais cursets. 



ensenyament 

RUFACA: Aquesls cursets teñen valor 
académic? 

SR. ROCA: Valor académic a nivel de 
Ministeri de Treball sens dubte, pero a ni-
vell d'Educació i Ciencia, no. S'estan fent 
uns trániits que esperem arrivaran a bon 
terme pero de moment no hi ha res de lot 
aixó. 

RUFACA: Quin és el procés que segueix 

ri.N.E.M. per programar aquests cursets? 
Sr. ROCA: Es fa una programació pro

vincial tenint una mica en compte les ne-
cessítais i la realitat de les diferents pobla-
cions. També es fan cursets quan un grup 
de persones d'una determinada pobíació ho 
demana sempre que aquests cursets tinguín 
una sortida real dins de la pobiació. Per fer 
aquests cursos té que haver un mínim de 
set alumnes i un máxim de dotze a tretze, 

RUFACA; En el curs d'aquesta entrevis
ta varen parlar també els alumnes i hem de 
dir que tots veien molt clara la utilitat 
d'aquests cursos, Per una altra banda els 
alumnes varen constatar que assistien amb 
moltes ganes a les classes i amb molta il-
lusió d'aprendre. 

Per últim el nostre agraíment a! Sr, Ro
ca que es va prestar molt amablement a do
nar tota la informado sobre aquests cursets 

FÚTBOL 
A partir del 29 de junio y hasta el 

día 17 de agosto, en que tendrá lugar 
la final, se llevará a cabo el III Trofeo 
la cerdanya de Fútbol, 

Participan en dicho troleo los si
guientes equipos: 

En el grupo A: Alp. Cerdanya-Os-
seja, Lh'via, Prullans y Queixans, 

En el grupo B: Bellver, Font Ro-
meu - Bolquere, Martinet, Puigcerdá 
y V. La Seu d^urgell. 

La fase clasificatoria se desarrolla
rá entre los días 29 de junio y 5 de 
agosto y la fase final, como antes in
dicábamos, el día 17 de agosto. 

Esperamos y deseamos sea todo 
un éxito. 

LA CERDANA 
ESCENARIO DEL XII CAMPEONATO 

NACIONAL DE PESCA DE TRUCHA 1980 
Durante los pasados días 20, 21 y 22 de 

Junio tuvo lugar en aguas del río Segre, y 
concretamente en los cotos denominados, 
Puigcerdá. ísovol y Bellver, la disputa del 
XII CAMPEONATO NACIONAL DE PES
CA DE TRUCHA. 

En un principio se dudaba de que este 
campeonato se pudiera disputar en la Cer-
daña, ya que algunos tramos del río Segre 
se encuentran muy deteriorados por la 
extracción de arena que, sin control al
guno, se está llevando a cabo dentro de 
su cauce; pero finalmente la Cerdaña fue 
designada como sede del XII Campeonato 
Nacional de pesca. Por este motivo apare
ció colgada el mismo día del concurso 
una pancarta dirigida al Sr, Salvador Ale-
many Parer, Ingeniero Jefe Provincial de 
ICONA en Gerona, que rezaba; ALEMA-
NY DESTRUCTOR DEL SEGRE. Hay que 
dejar claro que la pancarta fue colgada por 
miembros ajenos a la organización del cam
peonato, aunque eso no quiera decir forzo
samente que el texto de la pancarta fuera 
injusto, ya que este es un tema que sólo se 
desvelará con el tiempo y según la forma 
en que vaya quedando el río Segre. 

En este XII Campeonato han participa

do 81 pescadores, representando a 41 pro
vincias de nuestra geografía. El día 20 por 
la noche, estos 81 participantes se sortea
ron los tramos en que debían pescar duran
te los días 21 y 22, tramos que medían ca
da uno 450 metros de longitud. 

A príorí, quizás el equipo que partía 
como favorito era el de Lugo, compuesto 
por el, hasta entonces. Campeón de España 
Luis Parga Rodríguez, y por el campeón y 
subcampeón provincial José Luis Pérez Rey 
y José Ramón Somoza, pero el campeón 
Nacional no tuvo demasiada suerte en el 
primer sorteo de tramo y ̂ tan sólo hizo 4 
capturas el primer día, y aunque el segundo 
día logró 18, sólo pudo clasificarse en el 
puesto 10, mientras wue sus compañeros 
José Luis Pérez Rey y José Ramón Somoza 
se clasificaron en los puestea 19 y 39 res
pectivamente. 

Por su parte Juan Serra Castells, único 
representante de la Cerdaña clasificado pre
viamente para el Campeonato Nacional, 
quedó en la mitad de la tabla en el puesto 
número 42 y con un total de 3.340 puntos. 

Durante la entrega de premios que tuvo 
lugar en la cena de clausura, el Presidente 
de la Federación Española de Pesca, don 
JOAQUÍN DIEZ Y DIEZ, entre otras cosas 
destacó la buena acogida que habían tenido 
todos los concursantes, federativos y acom
pañantes, que sumaban un total de 250, 
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esports 

pero sobre todo hizo alusión a lo impresio
nado que había quedado por la belleza de 
nuestra comarca. 

Y precisamente, hacer la estancia lo más 
agradable posible a todos los visitantes y 
mostrar la belleza de nuestra comarca eran 
los factores que principalmente querían 
hacer resaltar las sociedades organizadoras 
de este XII Campeonato Nacional de Pesca 
de Trucha, es decir, la Sociedad de Caza y 
Pesca de la Cerdafta y la Unión Recreativa 
de Bellver. 

Al final la clasificación quedó estableci
da así: 

1. RICARDO 
Huesca 

CLAUDIO 
Pontevedra 

MARTÍNEZ ARRIAGA de 
10.795 puntos 

ROLDAN QUINTANA de 
10.085 puntos 

FÉLIX MIERA SAINZ de Logroño con 
9.540 puntos 

CLASIFICACIÓN POR EQUIPOS 

1. LOGROÑO 

2. AVILA 

3. BURGOS 

Total capturas efectuadas; 899 piezas 
Total peso capturado: 108,83 Kg. 

Alfons BROSEL i JORDA 

/ CRITERIUM ESTIVAL DE NA TA TION 
U.N.S.S. NATATION 
Mercredi 7 Mai: 

Puigcerdá 
Osseja 
Bourg • Madame 
Font - Romeu 

RESUL TA TS 
Jeunes filies 
SOm.N. L.: 
Benjamine 1 Marín Marta (Esp) 
Mmi mes 1 Leboubennec (F.R.) 
Cadettes 1 Lefebvre (B. Madame) 
50 m. brasse: 
Minimes: 

1. Paiau (Esp.} 
2. Expósito (Esp.) 
3. Barrióla (Esp.) 
4. Rigoli (F.R.) 
5. De B¡asió (F.R.) 

25 m. papíllon: 
Benjamine: 1 Marín (Esp.) 
Minimes: 1 Tossas (Esp.) 
Juniors: 1 AIquier (F.R.) 
50 m. Dos: 
Minimes: 1 Vidal (Esp.) 

2lzard(F.R.) 
100m.x4N: 
Benjamine 7 Marín (Esp.) 
Minimes: 1 Tossas (Esp.) 
Juniors: 1 Alquíer (F.R.) 
RELAIS-4x50NL: 

1 ESPAGNE 
2 FONT - ROMEU 

Jeunes Gens 
50 m. N. Ubre: 
Benjamíns: 1 Ramos A. (Esp.) 

2 Vidal (Esp.) 
3 Bonnin R. (F.R.) 

37 "69 
36 "51 
43 "23 

47"81 
50"92 
52"45 
57 "31 

1'03"25 

20"45 
17 "99 
18"39 

47"22 
48"81 

1'38"94 
1'28"79 
1-41 "16 

2'48"53 
3'19"49 

40"85 
41 "31 
44"12 

Minimes: 1 Blanean (Osséja) 
2 Lílli S. (B. Madame) 
3 FonnolJ.M. (F.R.) 
4 Joly S. (Osséja) 
5 Ramos S. (Esp.) 
6 Lafferreríe D. (F.R.) 

Cadets: 1 Raye (osséja) 
2 Deleigne (F.R.) 
3 Vi ton (F.R.) 
4 Níquet (Osséja) 
5 Estampes (Osséja) 

50 m. Brasse: 
Benjamíns: 1 Deleigne (F.R.) 
Minimes: 1 Navas (Esp.) 

2 Bover (Esp.) 
3 Blancan (Osséja) 
4 Joly (Osséja) 

Cadets: 1 Estampes (Osséja) 
2 Ribault (F.R.) 

50 m. Dos: 
Benjamíns: 1 Vi ton (F.R.) 
Minimes: 1 Lílli (B. Madame) 
Cadets: 1 Níquet (Osséja) 
25 m. Papíllon: 
Minimes: 1 Ramos S. (Esp.) 
Cadets: 1 Cachau P. (Osséja) 
100 m. 4 N. 
Benjamíns: 1 Vition (F.R.) 

2 Deleigne (F.R.) 
3 Ramos A. (Esp.) 

Minimes: 1 Navas (Esp.) 
Cadets: 1 Cachau (Osséja) 

2 Raye (Osséja) 
RELAIS-4x50m. N.L. 

1 Font - Romeu 
2 Osséja 
3 Espagne 

32 "9 5 
33"05 
35" 
37"35 
38 "58 
39 "40 
30 "33 

30 "60 (H. Concours) 
31 "41 (H. Concours) 

34 "89 
37"42 

41 "46 
44 "39 
45"30 
48 "97 
49 "9 5 
45"05 
48"05 

37"05 
45"54 
47"09 

15"88 
20"97 

1'19"29 
1'21"70 
1'47"62 
1'29"50 
1'27"22 
1'31"42 

2'09"65 
2'19"87 
2'37"27 
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Tres ous (rovells i clares) 
Un iogur 
Una oelalla de llimona ratllada 
Tres mides del iogur, de sucre 
2 1/2 mides del iogur de fariña blanca. 
2 culleradetes de llevat Roial 
1/2 mida del iogur, d'oli. 
Es barreja tot segons l'ordre amb qué están indicáis 

tots els ingredients. 
Apart, s'unta el motilo amb oli i s'hi tira la pasta ben 

treballada. Es deixa uns 3/4 d'hora al forn, a foc lent i... 
BONPROFIT. 

Es pot farcir amb nata, crema, xocolata, etc. 

COCA DE IOGUR 

^Z^P^ 

a c r 

VIOLi D'EN JAPET TAULER 

Aquest nom i el seu vioh', m'ha in-
trigat mes que Guifred el Pilos, i que 
tots els Berenguers que manipularen 
a la nostra Cerdanya. 

En Japet Tauler visquia a la Serra, 
un grupet de masies del terme de 
Prullans, i en una d'elles hi vegetava 
per anar piulant. Un célebre galleret 
tan magre com ell, compartia la si-
tuació contant que quan el galleras 
de cal June cantava: quina vidassa! el 
gallaret responia: no durará! No s'e-
quivocava, car el gall gras va anar a la 
cassola i l'esquifit corregué molt 
temps per manca de greix. 

En Japet Tauler tocava el violí i 
arranjava rellotges tan bé que, que 
mal per arribar a Uigar caps. Igno-
rava a Straus, pero quan ell tocava el 
Frufrú o el Morrongo, jo m'hi queda-
va encantat. Que m'hi feia que to
ques de memoria si jo sentia els pla-
nys, les halles, les notes finetes que 
eixien de l'instrument. M'imagino 
aqUest home assajan a casa seva, vol-
tat d'ocells fent-li cor, moments in
comparables quan assegut en una ca-
dira empaliada marcava amb el peu 
dret el compás del seu repertori, fent 

bailar petits i grans tant com el cor 
volia. 

Recordó que una vegada, per Car-
nestoltes, els casats de Martinet el 
llogaren per oposar-lo a un acordió 
del jovent, i durant la cercavila, els 
dos músics s'enfrontaren. "Apa Japet 
no afluixis", i ell, entusiasmat, apretá 
l'arquet fins a trencar cordes amb els 
gemecs del violí demanant clemencia. 

Tip i pagat amb comptagotes, s'en 
torna estoicament a la serra. 

Li ballava peí cap que inventar un 
rellotge de caixa i donant curs a la 
seva déria, va retallar tot l'aram de la 
casa amb tan mala fortuna que, per 
mes que llimés, no va poder trobar 
la roda que fes marxar les altres. 

La societat no és justa amb els sers 
que neixen amb l'esperit obert ais es-
tudis i que la pobresa els obliga a cor-
bar-se a una vida d'ingratituds. Qui 
no s'ha plantejat aquest problema! 

Ja vell, en Japet Tauler es refugia a 
Puigcerdá on morí, i fou enterrat en 
peu d'igualtats al mig de molts que 
havien viscut dubtosos. 

Josep Vigó Mestres 
Martinet de Cerdanya 
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Avui estic tota trista 
Fins tinc ganes de plorar 
Perqué he vist una segueta 
Que implorara caritat 
Anava tota soleta 
Era de molt curta edat 
Sois un que ja la guiava 
Pels corrers de la ciutat 
Amb la oberta implorara 
Caritat, un mos de pa 
Mes la gent indiferenta 
Sempre passava de liare 
Veient que no la escoltaren 
Cap al temple se n 'ha anat 
I a llí de fred i de gana 
La pobreta ja ha expirat 
Se sent un batagar d'ales 
Se sent rossinyols cantar 
Es I'anima de la segueta 
que cap al cel se 'n ra 

M. Gabarda Ferrando 

LOS AMANTES 

Se miran, 
se conocen, 
se aman. 
Se alejan, 
se necesitan, 
se añoran, 
se aman. 
Se extrañan, 
se pertenecen, 
se sueñan, 
se aman. 
Se aman. 

R. Balius 

PUIG PEDROS DE CERDANYA 

Oh! Puig Pedros que alt ets 
un deis gegants de Cerdanya 
ets ferreny durant l'estiu 
blanc durant la hirernada. 

Les neus gelades et fan blanc 
semblant cantera de marbre 
el sol et fa Iluent i brillant 
el teu cim toca el cel blau. 

Oh! Puig Pedros 
que n 'ets de magestuós 
les rentisques i rendarais 
son melodies de ta mola 
els nimbes grisos i blancs, 
gran riquesa et van donant. 

Després del fred hirern 
la crosta blanca es rafonent 
regalimes aigua pura 
i sais d'espuma van caient. 

Oh! Puig Pedros 
que alt i géneros 
Ais teus peus dones rida 
a dos llacs d 'aigua cristalina. 

A l'estiu ras despullant 
roca pelada escabrosa 
d.e sublim grandiositat 
tornes a la natura 
el que ella t 'ha donat. 

Oh! Puig Pedros 
que alt ets i géneros. 

R. VIVER 

.M' INTERESSA FER - ME SOCI D'AMICS DE C E R D A N Y A . 

NOM I COGNOMS 

ADRECA , Tél.: 

POBLACIO 

• A TRAVÉS DEL BANC D R E B U T ANUAL - 1 . 2 0 0 ; Ptes. 

D T R I M E S T R A L - 3 0 0 : Ptes. 

• M E N S U A L - 1 0 0 ; Ptes. D S E M E S T R A L - 6 0 0 ; Ptes. 

• PERSONALMENT - al local d'AMICS DE CERDANYA 

• -a lcomptecorrentd 'AMICS DE CERDANYA (Caixa d'Estalvis). 

ORDRE DE PAGAMENT 

El Senyor 

Autoritzael (Banc o Caixa) 

acarregarel seu C.C.núm els rebuts corresponents 
d'AMICS DE CERDANYA' 

Signatura 
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Iletres 

REFLEXIONES 

Una luz de púrpura 
envuelve con misticismo 
el ambiente casi extraño 
de mi claustro cotidiano. 

Cierro los ojos. De súbito 
recorrem mi mente sutiles 
imágenes etéreas, 
brisas fragantes, 
olores de incienso, 
melodías fantasmales. 
Cegador sueño. La vida 
es la impotencia ante un juego, 
un azar imaginario 
que se presta a desconcierto. 
Con raro asombro descubro 
que aquella sutil imagen, 
aquella envolvente brisa, 
aquel perfume salvaje 
y aquella melodía 
sólo son mi ceguera 
indiferencia ignorada 
. . . . mi sordera. 
Ilógico afán que ciega 
por unir cada eslabón, 
absurdo morir andando 
"eterna contradicción "! 

V. SOLA 

En la muerte de ANA María Artisó Carrera 
Ana Mari se fue 
sin decirnos ADIÓS; 
no sabemos por qué 
se marchó tan veloz. 

Se apagó esta vida, 
—capullito en flor-
de todos tan querida 
por su humilde candor. 

¿Qué tienes, amiguita, 
que no nos dices ná, 
y estás tan quietecita 
que ni sonríes ya? 

Inmóvil te hemos visto, 
Ana Mari Artisó. 
Se habrá ido con Cristo 
a quien tanto ella amó. 

Rezadle muy bajito: 
no hagáis ruido, no, 
que este angelito 
al cielo ya voló. 

Como bien dormidita 
ha quedado su faz: 
Duerme, duerme, niñita, 
este sueño de PAZ. 

S.G. 
Puigcerdá, 20/6/80. 

Tinc un "600 ", 
un 425 526 de Barcelona. 
Té els seus anys I 'eina, i la fem vella. 
Pura materia, pero, que m 'acompanya. 
Pura materia que "viu "a sa manera. 
El motor t 'enraona. . . 
el sents? 

Es objecte, instrument, esguard, cadira, 
comentari, il.lusió, fetitxe, borma,. 
o és un "trasto " enfigassat que ningú mira. 

Pero,. . . enma ruta, confident, 
fidel amic de subtil simpatía 
que respon per I 'indómit cor valent. 
Metal.lie estri que es complau en servir 
amb filosofía: 

LA PERLA DELS PIRINEUS 

Quan el cel Déu va crear 
engalanant-lo d'estrelles, 
se'n desprengué una d'elles 
i va caure a Puigcerdá. 

I es reflecteix son estel 
sobre aquesta Valí Cerdana, 
que és la térra mes galana 
sota la capa del sol. 

La Vila de Puigcerdá 
dalt d'un bell turó assentada, 
sembla Reina en tron alfada, 
que toca al cel amb la má. 

Per gó ets la Vila d'encís; 
per gó et diu tothom qui et veu: 
"La PERLA delPirineu", 
o "un trosset del Paradís ". 

PUIGCERDÁ,!. . Si al cel pogués, 
com damunt d'un paper escriure, 
ton nom hi voldria inscriure 
perqué tothom el veles. . . ! 

SALVADOR GALCERAN 
Marg 1980 

— Correr? I per qué? 
Per mes enllá del cent, és bogeria. 
Cerqueu-me a mi, que tinc algom d 'huma 
quant que trio el meu amo: que no corri, 
i en servir-lo m 'ajudi sensa pressa, 
i miri per sa vida amb tacte i má. 

Ferrallade "600", 
exponent del mitjá nivell de "status" 
per molts, records 
de temps que, amb menys confort, 
várem passar bons "ratos " . . . 

J.P.S. 
26/9/73 
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CONTRARRÉPLICA 

A DOS CARLISTAS 

En el núm. 29 de RUFACA aparecía su 
réplica a mi artículo "Un gloriós passat col-
lectiu", y como sea que su escrito intenta 
desvirtuar y desacreditar el mío, me permi
to contestar al mismo adelantando ya que, 
contesten o no a mis argumentos de hoy, 
doy por zanjado el tema. Comprendo que 
no les haya gustado su contenido y respeto 
su criterio, lo que no puedo permitir es que 
pretendan desfigurar los hechos. 

Respecto a que en mi artículo citado se 
"expone una teoría personal de las guerras 
carlistas" he de manifestarles que, sea por 
candidez o intencionadamente, sé haUan 
Vds. en un craso error. Lo que yo exponía 
era, ni más ni menos, la teoría de Puigcerdá 
y de sus hijos, perfectamente relatada en el 
"Llibre d'Honor de la Heroica i Invicta Vila 
de Puigcerdá", que Vds. deberían tener la 
delicadeza de leer antes de proceder a cual
quier contestación. Por otra parte, previa
mente a exponer sus teorías sobre la objeti
vidad o parcialidad de la HISTORIA, sería 
bueno que se acercaran a alguna institución 
universitaria; a título de ejemplo les señala
ría el Departamento de Derecho Político de 
alguna Facultad de Derecho o el Departa
mento de Historia Contemporánea de algu
na Facultad de Filosofía y Letras. Después, 
quizá podríamos empezar a entendernos. Y 
si conocen ya con cierta profundidad la re
ciente Historia de Espafia y el "Llibre 
d'Honor de Puigcerdá", entonces debo de
cirles que se dejan llevar por la malicia o el 
fanatismo, circunstancias ambas igualmente 
detestables. 

Sres. Carlistas, yo no llamo "enemics de 
la pau i la Uibertat" a los predecesores de 
Vds. Son los supervivientes de sus carnice
rías los que así les denominan, aquéllos que 
ofrendaron sus vidas y sus haciendas a la 
defensa de P*uigcerdá contra los que consi
deraban sus enemigos mortales, principal
mente a partir de los sucesos del "Pasteral 
de Amer, on fóren bárbarament sacrificáis 
la flor de la joventud puigcerdanesa i cere-
tana" (sic). Son nuestros monumentos, los 
nombres de nuestras calles y plazas, los tex
tos que han sobrevivido al tiempo y a los 
avatares políticos quienes dan fe de los sa
crificios de nuestra Villa, no yo, mal que 
les pese a Vds. Y a este respecto debo acla
rar mi equivocación, que rectifico ahora, 
sobre la calle Victoria, cuya rotulación no 
responde a los hechos del pasado siglo, si
no a la postguerra de 1936 - 39. En cambio 
olvidé mencionar la Avda. Pons y Gasch, 

que debe su nombre al que fue Alcalde de 
Puigcerdá durante los últimos asedios de 
1873 - 74, y a la calle del Capitán Canal, 
muerto en tales fechas defendiendo a la po
blación de la que era Comandante Militar. 

Y no fueron los habitantes de Puigcerdá 
los únicos en prodigar epítetos y cahficati-
vos a las huestes carlistas; en el "Llibre 
d'Honor de Puigcerdá" se recogen testimo
nios sin fin procedentes de diversidad de 
ciudades espafiolas y de personalidades, en
tidades y organismos nacionales y extranje
ros, así como del Gobierno, que dio a Puig
cerdá los títulos de gloria que aun ostenta. 
Tales fueron el interés, la ansiedad y angus
tia, y al fin la alegría, que produjeron en su 
día los asaltos carlistas y las sucesivas victo
rias de nuestros conciudadanos, población 
civil -hasta las madres de tiernos niños de
fendían las murallas— y guarnición militar 
en hermanado esfuerzo y sacrificio. 

No olvido que Vds. tildan al liberalismo 
de esconder un sistema capitahsta, oligár
quico, centralista y caciquil, aunque tam
poco he notado que Vds. expliciten las cua
lidades y ventajas del sistema Tradicionahs-
ta Carlista bajo cuyas banderas militan y 
que considero son exactamente las anuncia
das despectivamente respecto de los libera
les, aunque exacerbadas a su más radical 
expresión. Dígame si no que ha sido del 
carlismo desde Fernando VII y los sucesos 
de Aranjuez bastas nuestros días sino todo 
esto, luchas dinásticas y conservadurismo 
a ultranza, con desprecio -cuando no 
odio- al verdadero pueblo de España y a 
cuanto significara libertad, cultura y pro
greso. 

Sres. carlistas, no trato con desconside
ración ninguna a los catalanes y españoles 
que lucharon por los tópicos de "Dios", 
"Patria", "Fueros", "Rey", sino que sim
plemente les compadezco porque fueron 
tristemente engañados y lo único que hi
cieron fue luchar por los que estaban có
modamente aposentados en los grandes 
pilares de ese sistema que Vds. achacan a 
los liberales, cuya gran tradición -para 
Vds.— fue la de ser más moderados y que
rer un pooco de libertad y desahogo para 
el pueblo llano, en contraposición a quie
nes querían mantener integramente los pri
vilegios del "Antiguo Régimen". 

Como Vds. bien indican, Catalunya fue 
desgraciadamente una de las regiones espa
ñolas más laceradas por la intransigencia 
del carlismo, especialmente durante las pri

meras guerras, hasta que a través del tiem
po fue abriéndose a los nuevos aires de la 
Historia. 

Para satisfacción de Vds. quiero hacer 
referencia a la motivación religiosa con que 
indicaba mi escrito. En efecto, me refería 
a la festividad de Ntra. Sra. de la Sacristía, 
Patrona de Puigcerdá, y reproducía una 
nota del "Llibre d'Honor de Puigcerdá" 
explicataria del nacimiento de la misma. 
Mi intención con ello fue múltiple: prime
ramente, hacer público que además de su 
significado eclesial, tenía otro político -
social, la defensa de Puigcerdá contra los 
franceses que mandaba el Duque de Na-
valles y el hecho de haber sido instituida 
por los "S.S. Cónsols, en sesió del 22 d'a-
gost de 1679"; por otra parte que, igual
mente que tal celebración, debe perpetuar
se la de la defensa de Puigcerdá contra los 
asaltos carhstas del siglo pasado: otra ade
más, que el "Llibre d'Honor de Puigcerdá"" 
no es anticlerical y que tampoco yo deseo 
ser tildado gratuitamente de tal por perso
nas fanatizadas por cualquier dogmatismo 
político o religioso y por ello, al igual que 
expongo lo que pueda desagradar hago lo 
propio con aquello que pueda satisfacer 
(no son juicios de valor propios lo que ex
preso, repito, sino hechos pretéritos y su 
propia valoración histórica). 

Y para cabar, quiero significarles que su 
tópico final está, a estas alturas, suficiente
mente desacreditado como para no merecer 
otra contestación que la ya argumentada 
anteriormente: Aténganse Vdes. a la Histo
ria de España y verán como eso de defen
der la fe católica de la patria contra gentes 
sin religión que querían convertirla en una 
república atea y marxista no es más que 
propaganda de baratillo que ni el todopo
deroso Régimen de Franco fue capaz de 
sostener cientificamente, aunque si "manu 
militari" mientras le fue posible. Y que 
como colofón, agradezco sinceramente su 
rectitud al señalar, junto a sus firmas, su 
condición respectiva de presidente y secre
tario regionales de la Agrupación de Juven
tudes Tradicionalistas Carlistas en Cata
lunya, con lo que queda perfectamente 
explicado cual es la fuente de la que ex
traen su ciencia y cual la historia poHtica 
que quieren vendernos. 

Con mi respeto personal, de Vds. atenta
mente. 

Feo. J. Bosom 
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